
PROTOKÓŁ Nr LXVI.2024 

sesji Rady Gminy Złotów 

z dnia 25 stycznia 2024 r. 

 

Obrady rozpoczęto o godz. 900 w sali konferencyjnej Urzędu Gminy w Złotowie. 
 

         Otwarcia LXVI sesji Rady Gminy Złotów dokonał Przewodniczący Rady – Sławomir 

Czyżyk stwierdzając, że w obradach uczestniczy 14 radnych, na ustawowy skład 15 radnych, 

co stanowi quorum, przy którym Rada może obradować i podejmować prawomocne uchwały. 

 

- nieobecna usprawiedliwiona Adriana Opłatek   

- lista obecności radnych stanowi załącznik nr 1 do protokołu 

 

Przewodniczący Rady Sławomir Czyżyk powitał radnych i zaproszonych gości: 

 

Piotra Lacha – Wójta Gminy Złotów 

Adama Równiaka – dzielnicowego Gminy Złotów z rejonu numer V 

Marlenę Blicharz, Natalię Betańską, Ewę Pet, Kacpra Góreckiego, Mateusza Popę, 

Huberta Konnak, Bartłomieja Smełsz Uczniów Szkoły Podstawowej im. Marii 

Konopnickiej w Świętej wraz z wychowawcą panią Ewę Cieślik oraz nauczycielem 

historii Bolesławem Piotrowem Uczniów Szkoły Podstawowej im. Marii Konopnickiej  

w Świętej  

              - lista osób zaproszonych stanowi załącznik nr 2 do protokołu 

 

Ad 2    

 

Sławomir Czyżyk – powiedział, Drodzy Państwo wraz z niezbędnymi materiałami 

otrzymaliście Państwo proponowany porządek obrad.  

 

1. Otwarcie sesji i stwierdzenie quorum 

2. Przyjęcie porządku obrad 

3. Przyjęcie protokółu z poprzedniej sesji 

4. Sprawozdanie Wójta Gminy z działalności w okresie między sesjami 

5. Informacja o przebiegu realizacji uchwał Rady Gminy  
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6. Informacja o stawkach za najem sal wiejskich, przychodach z tytułu najmu sal 

wiejskich w Gminie Złotów oraz wydatkach ponoszonych na ich utrzymanie w latach 

2022 – 2023 

7. Sprawozdanie z działalności Komisji Rewizyjnej za rok 2023  

8. Sprawozdanie z działalności Komisji Skarg, Wniosków i Petycji za rok 2023      

9. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie wprowadzenia zmian do uchwały 

budżetowej na 2024 rok 

10. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie wprowadzenia zmian do uchwały  

w sprawie uchwalenia Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy Złotów na lata 2024 

– 2030 

11. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie uchwalenia gminnego programu 

osłonowego dotyczącego realizacji usług opiekuńczych poprzez dostęp do tzw. 

„opieki na odległość” w ramach Programu Ministerstwa Rodziny i Polityki Społecznej 

„Korpus Wsparcia Seniorów” na rok 2024  

12. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie przekazania w dzierżawę Zakładowi 

Wodociągów i Kanalizacji Gminy Złotów Spółka z o.o. nieruchomości oraz sieci 

wodociągowych i kanalizacyjnych wraz z infrastrukturą towarzyszącą oddanych do 

eksploatacji stanowiących własność Gminy Złotów  

13. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie wyrażenia zgody na odstąpienie od 

obowiązku przetargowego trybu zawarcia umów dzierżawy nieruchomości 

gruntowych stanowiących własność Gminy Złotów 

14. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie uchwalenia regulaminu korzystania  

z kompleksu boisk sportowych „Orlik 2012” w Blękwicie  

15. Interpelacje i zapytania radnych  

16. Odpowiedzi na interpelacje i zapytania radnych  

17. Wolne wnioski i informacje 

18. Zamknięcie obrad 

  

Sławomir Czyżyk – zapytał, czy ktoś z Państwa chciałby wnieść zmiany do proponowanego 

porządku obrad? Proszę o zgłaszanie. Proszę Panie Wójcie.  
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Piotr Lach – powiedział, Szanowni Państwo, chciałem prosić o wprowadzenie następujących 

zmian w dzisiejszym porządku obrad. Zmiany te miały polegać na wprowadzeniu trzech 

projektów uchwał. Pierwszym projektem uchwały jest projekt uchwały w sprawie przystąpienia 

do opracowania aktualizacji Strategii Zintegrowanych Inwestycji Terytorialnych Miejskiego 

Obszaru Funkcjonalnego Piły. Rozmawialiśmy na komisjach na ten temat. Strategia, którą 

opracowywaliśmy jakiś czas temu, wymaga korekty i w związku z tym prośba o dokonanie, 

podjęcie takiej uchwały. Drugim projektem uchwały jest projekt uchwały, zmieniający uchwałę 

w sprawie ustalenia trybu udzielania, rozliczania oraz zakresu kontroli prawidłowości pobrania 

i wykorzystania dotacji dla szkół oraz placówek wychowania przedszkolnego na terenie gminy 

Złotów, prowadzonych przez osoby fizyczne i osoby prawne inne niż gmina Złotów. Uchwała 

dotyczy w szczególności szkoły w Zalesiu, gdzie proponowane jest podniesienie dotacji 

mającej na celu pokrycie kosztów związanych z dowozem uczniów. I trzeci projekt uchwały 

jest to projekt uchwały zmieniającej uchwałę w sprawie ustalenia wysokości ekwiwalentu 

pieniężnego dla strażaka ratownika OSP, który uczestniczył w działaniu ratowniczym, akcji 

ratowniczej, szkoleniu lub ćwiczeniu kandydata na strażaka ratownika OSP, o którym mowa  

w art. 9 ust. 2 pkt 1 ustawy z 17 grudnia 2021 roku o Ochotniczych Strażach Pożarnych oraz 

strażaka ratownika OSP, który brał udział w działaniach, o których mowa w art. 3 pkt 7 ustawy 

z dnia 17 grudnia 2021 roku o Ochotniczych Strażach Pożarnych z terenu gminy Złotów. 

Dotyczy to zmian kwoty ekwiwalentu pieniężnego z uwagi na postulaty, zainteresowanie 

naszych druhów, strażaków, chcieliśmy doprowadzić do ujednolicenia stawek 

na terenie powiatu i stąd propozycja podniesienia, podniesienia tego ekwiwalentu. Oczywiście, 

dyskusja pewnie się przewinie w momencie procedowania tej uchwały. Także bardzo proszę 

Szanowną Radę o uwzględnienie tej zmiany w porządku obrad. Dziękuję, bardzo. 

 

Sławomir Czyżyk – powiedział, dziękuję bardzo Panie Wójcie, proszę bardzo, czy jeszcze 

ktoś jakieś zmiany chciałby wnieść do proponowanego porządku obrad? Skoro nie widzę 

więcej, to Drodzy Państwo poddaję proponowane zmiany przez Pana Wójta pod głosowanie. 

Proszę bardzo, kto jest za, przeciw lub się wstrzymuje? Proszę o naciśnięcie odpowiedniego 

przycisku. Dziękuję, zamykam głosowanie.  

W głosowaniu wzięło udział 14 radnych – 

Lp. imię i nazwisko jestem za  jestem przeciw wstrzymuję się 

1. Jan Hammacher  X   
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2. Tadeusz Brzeziński  X   

3. Jacek Januszewski  X   

4. Tomasz Kędzia  X   

5. Bartłomiej Batko X   

6. Adam Tomaszewski  X   

7. Adriana Opłatek nieobecna   

8. Alicja Bulawa   X   

9. Adam Sulima  X   

10. Andrzej Białczyk  X   

11. Ewa Mreła  X   

12. Jan Bulawa  X   

13. Sławomir Czyżyk  X   

14. Teresa Pawłowska  X   

15. Alicja Szewczuk X   

 

- za przyjęciem głosowało – 14 radnych 

- przeciw – 0 

- wstrzymało się od głosu – 0 

 

Zmiany do porządku obrad został przyjęty jednogłośnie. 

 

Sławomir Czyżyk – powiedział, zamykam głosowanie. Stwierdzam, iż w głosowaniu brało 

udział 14 radnych, wszyscy radni byli za przyjęciem proponowanych zmian. Stwierdzam,  

iż proponowane zmiany zostały przyjęte jednogłośnie. W związku z tym Drodzy Państwo, 

zgodnie z kolejnością jaką Pan przedstawiał Pan Wójt, proszę sobie odnotować te zmiany  

w pkt 9, 10. 11. Pozostałą numerację proszę przesunąć. 

  

Drodzy Państwo, poddaję porządek obrad pod głosowanie. Oczywiście,  

z uwzględnieniem wcześniej głosowanych zmian. Proszę bardzo, kto jest za, przeciw lub się 

wstrzymuje? Proszę o naciśnięcie odpowiedniego przycisku. Dziękuję, zamykam głosowanie. 

W głosowaniu wzięło udział  14 radnych – 

Lp. imię i nazwisko jestem za  jestem przeciw wstrzymuję się 



5 

 

1. Jan Hammacher  X   

2. Tadeusz Brzeziński  X   

3. Jacek Januszewski  X   

4. Tomasz Kędzia  X   

5. Bartłomiej Batko X   

6. Adam Tomaszewski  X   

7. Adriana Opłatek nieobecna   

8. Alicja Bulawa   X   

9. Adam Sulima  X   

10. Andrzej Białczyk  X   

11. Ewa Mreła  X   

12. Jan Bulawa  X   

13. Sławomir Czyżyk  X   

14. Teresa Pawłowska  X   

15. Alicja Szewczuk X   

 

- za przyjęciem głosowało – 14 radnych 

- przeciw – 0 

- wstrzymało się od głosu – 0 

 

Porządek obrad został przyjęty jednogłośnie. 

 

Porządek obrad po wniesionych zmianach: 

 

1. Otwarcie sesji i stwierdzenie quorum 

2. Przyjęcie porządku obrad 

3. Przyjęcie protokółu z poprzedniej sesji 

4. Sprawozdanie Wójta Gminy z działalności w okresie między sesjami 

5. Informacja o przebiegu realizacji uchwał Rady Gminy  

6. Informacja o stawkach za najem sal wiejskich, przychodach z tytułu najmu sal 

wiejskich w Gminie Złotów oraz wydatkach ponoszonych na ich utrzymanie w latach 

2022 – 2023 
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7. Sprawozdanie z działalności Komisji Rewizyjnej za rok 2023  

8. Sprawozdanie z działalności Komisji Skarg, Wniosków i Petycji za rok 2023 

9. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie przystąpienia do opracowania aktualizacji 

Strategii Zintegrowanych Inwestycji Terytorialnych (ZIT) Miejskiego Obszaru 

Funkcjonalnego Piły   

10. Rozpatrzenie projektu uchwały zmieniającej uchwałę w sprawie ustalenia trybu 

udzielania, rozliczania oraz zakresu kontroli prawidłowości pobrania  

i wykorzystania dotacji dla szkół oraz placówek wychowania przedszkolnego na 

terenie Gminy Złotów prowadzonych przez osoby fizyczne i osoby prawne inne niż 

Gmina Złotów   

11. Rozpatrzenie projektu uchwały zmieniającej uchwałę w sprawie ustalenia wysokości 

ekwiwalentu pieniężnego dla strażaka ratownika OSP, który uczestniczył w działaniu 

ratowniczym, akcji ratowniczej, szkoleniu lub ćwiczeniu, kandydata na strażaka 

ratownika OSP, o którym mowa w art. 9 ust. 2 pkt 1 ustawy z dnia 17 grudnia 2021 r. 

o ochotniczych strażach pożarnych oraz strażaka ratownika OSP, który brał udział  

w działaniach, o których mowa w art. 3 pkt 7 ustawy dnia 17 grudnia 2021 r.  

o ochotniczych strażach pożarnych z terenu Gminy Złotów        

12. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie wprowadzenia zmian do uchwały 

budżetowej na 2024 rok 

13. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie wprowadzenia zmian do uchwały  

w sprawie uchwalenia Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy Złotów na lata 2024 

– 2030 

14. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie uchwalenia gminnego programu 

osłonowego dotyczącego realizacji usług opiekuńczych poprzez dostęp do tzw. 

„opieki na odległość” w ramach Programu Ministerstwa Rodziny i Polityki Społecznej 

„Korpus Wsparcia Seniorów” na rok 2024  

15. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie przekazania w dzierżawę Zakładowi 

Wodociągów i Kanalizacji Gminy Złotów Spółka z o.o. nieruchomości oraz sieci 

wodociągowych i kanalizacyjnych wraz z infrastrukturą towarzyszącą oddanych do 

eksploatacji stanowiących własność Gminy Złotów  
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16. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie wyrażenia zgody na odstąpienie od 

obowiązku przetargowego trybu zawarcia umów dzierżawy nieruchomości 

gruntowych stanowiących własność Gminy Złotów 

17. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie uchwalenia regulaminu korzystania  

z kompleksu boisk sportowych „Orlik 2012” w Blękwicie  

18. Interpelacje i zapytania radnych  

19. Odpowiedzi na interpelacje i zapytania radnych  

20. Wolne wnioski i informacje 

21. Zamknięcie obrad 

 

Sławomir Czyżyk – powiedział, zamykam pkt 2. Przechodzimy, Drodzy Państwo, do pkt 3. 

Przyjęcie protokołu z poprzedniej sesji. 

 

Ad 3 

Sławomir Czyżyk – powiedział, jak wszystkim wiadomo, protokół został sporządzony zgodnie  

z przebiegiem obrad. Był wyłożony do wglądu w biurze do spraw obsługi rady. W związku  

z tym mam zapytanie – czy ktoś zachodzi konieczność odczytywania tegoż protokołu? Skoro 

nie Drodzy Państwo, poddaję punkt pod głosowanie. Proszę bardzo, kto jest za przeciw lub się 

wstrzymuje? Proszę o naciśnięcie odpowiedniego przycisku. Zamykam głosowanie. 

W głosowaniu wzięło udział  14 radnych – 

Lp. imię i nazwisko jestem za  jestem przeciw wstrzymuję się 

1. Jan Hammacher  X   

2. Tadeusz Brzeziński  X   

3. Jacek Januszewski  X   

4. Tomasz Kędzia  X   

5. Bartłomiej Batko X   

6. Adam Tomaszewski  X   

7. Adriana Opłatek nieobecna   

8. Alicja Bulawa   X   

9. Adam Sulima  X   

10. Andrzej Białczyk  X   
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11. Ewa Mreła  X   

12. Jan Bulawa  X   

13. Sławomir Czyżyk  X   

14. Teresa Pawłowska  X   

15. Alicja Szewczuk X   

 

- za przyjęciem głosowało – 14 radnych 

- przeciw – 0 

- wstrzymało się od głosu – 0 

 

Sławomir Czyżyk – powiedział, Drodzy Państwo, zanim przejdziemy do realizacji dalszej 

części naszego programu dzisiejszych obrad. Jeden z gości Pan dzielnicowy Adam Równiak  

z terenu gminy. Poprosił, aby mu tutaj wcześniej udzielić głos szanując jego czas. Do dzisiaj 

wszyscy nie wiedzieliśmy, czym jest spowodowana ta wizyta, ani też nie chciał wcześniej 

kontaktując się ze mną, nie chciał uchylić rąbka tajemnicy, więc Drodzy Państwo, bo już każdy 

tutaj w napięciu czeka, z czym tu Pan do nas się zjawił. 

 

Adam Równiak – powiedział, Szanowny Panie Wójcie, Panie Przewodniczący, Drodzy Radni, 

dzisiaj nie będę przedstawiał żadnego stanu bezpieczeństwa ani na terenie poszczególnych 

miejscowości, ani na terenie gminy Złotów. Dzisiaj długo nie będę Wam zajmował czasu, 

przynajmniej się postaram. Chciałem tylko tak krótko poinformować, że zmieniłem stanowisko 

służbowe. W związku z tym nie będę już dzielnicowym gminy Złotów. Jest wyznaczony już 

mój zastępca. Pan Wójt tutaj dostanie stosowną dokumentację. Myślę, że w tym tygodniu 

wpłynie tutaj do urzędu. Przede wszystkim chciałem podziękować za te 4 lata spędzone 

wspólnie z Wami. Przede wszystkim słowa podziękowania kieruję do Pana Wójta. Z uwagi na 

fakt, iż przychodząc tutaj zawsze do Pana Wójta, do jego pokoju, nigdy nie usłyszałem,  

że czegoś nie da się zrobić. Zawsze Pan Wójt mówił wejdź, usiądziemy, porozmawiamy, 

wspólnie coś ustalimy, dlatego serdeczne słowa podziękowania, przede wszystkim dla Pana 

Wójta za wsparcie, którym mnie tutaj otaczał. Oczywiście też w imieniu całej formacji 

dziękuję, bo zawsze tutaj na Pana Wójta, Zastępcę, zarówno ja, jak i cała moja formacja 

mogliśmy liczyć i mamy nadzieję, że tak samo będzie w dalszych latach. Więc serdeczne 

podziękowania. Podziękowania również dla Przewodniczącego Rady Gminy, dla Pana Sławka 

za wszystkie rozmowy, które przeprowadziliśmy, nie tylko te służbowe, ale i też prywatne. 

Zawsze mogłem liczyć na jego wsparcie, nie było nigdy z jego strony żadnych problemów, 
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zawsze starał się pomóc i myślę, że to dobrze nam wychodziło. Myślę, że większych 

problemów tutaj, na terenie Gminy Złotów, z którymi sobie nie mogliśmy poradzić to nie było. 

Wiadomo nie wszystkie sprawy szło też załatwić od razu, one też trochę potrzebowały czasu, 

niektóre są też w dalszym prowadzeniu, ale mój następca będzie to kontynuował. Chciałem 

również podziękować wszystkim radnym, sołtysom za to, że nigdy nie miałem z nikim 

problemów, zawsze byłem ciepło przyjmowany, czy to w domu, czy w urzędzie. Wszystkim 

pracownikom Urzędu Gminy chciałem podziękować również, bo nigdy, tak jak wcześniej już 

wspomniałem, nie miałem żadnych problemów, zawsze byłem ciepło witany i traktowany.  

Przede wszystkim dziewczynom Agnieszce i Emilce, Ani, Marcinowi, Mateuszowi, bo jakby  

z nimi najwięcej tutaj miałem do czynienia, najwięcej współpracowaliśmy, ale no słowa 

podziękowania dla całej Gminy Złotów, bo tutaj wszystko to dobrze funkcjonuje. Cieszę się,  

że tak to działa i cieszę się, że mogłem być przez jakiś krótki czas, chociaż kawałkiem tej ziemi 

bym powiedział czy tego składu. Dlatego serdecznie dziękuję i dziękuję za udzielenie mi głosu. 

Dziękuję bardzo. 

Sławomir Czyżyk – powiedział, kolego Adamie tak, że tak powiem no, miłe, z jednej strony, 

że awans awansem. No młody człowiek powinien się rozwijać, ale tak dla nas to jest tak 

troszeczkę no niesmakiem, to, co zawsze to na sesjach, które dotyczyły bezpieczeństwa.  

Ta rotacja tych dzielnicowych no to jest taka, moim zdaniem, to im starszy stażem 

dzielnicowy, tym lepszy to jak wino, bo zna więcej, po prostu z tym środowiskiem zżyty, zna 

wszystko, co wokoło się dzieje, gdzie co w trawie piszczy tak opowiem. No, ale serdecznie 

gratuluję awansu, myślę od tutaj koleżanek, kolegów, również same ciepłe słowa. 

Podziękowania przede wszystkim za te 4 lata, tak jak tutaj kolega wspomniał,  

że dogadywaliśmy się tak, jak się należy. Nie zawsze trzeba było wszystkie sprawy 

rozwiązywać prawem, jak to powiem, można było też zakulisowo, niektóre sprawy załatwić 

polubownie, no bo też o to też to chodzi. No powiem tak, myślę, że jeszcze Pan Wójt tu 

będzie chciał. No i dziękuję. Gratuluję, życzę dalszych awansów, bo powiem tak może 

kolokwialnie, no jeszcze kupę lat służby przed Tobą Adam nie? Także rozwijaj się. Myślę,  

że to, że odchodzisz ze stanowiska dzielnicowego, to nie znaczy, że się nasze kontakty 

urywają. 

Adam Równiak – powiedział, oczywiście, że nie, cały czas numer telefonu pozostaje ten 

sam, więc spokojnie możemy się kontaktować i na pewno moje nowe stanowisko, czyli 

organizacja służby dla policjantów, tutaj też będziemy mieli kontakt, bo gdzieś te służby na 

terenie Gminy Złotów też będziemy, będę organizował, więc będę miał w pamięci i będziemy 
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się kontaktować. 

Sławomir Czyżyk – powiedział, tu zawsze w pamięci. Proszę, Panie Wójcie. 

Piotr Lach – powiedział, no również chciałem się przyłączyć do tych podziękowań, bo tak 

jak tutaj mówiliśmy, ta współpraca była bardzo dobra, taka rzeczowa. A przede wszystkim 

spokojna. Wiele rzeczy było rozwiązywanych po rozmowach i takiej analizie sytuacji bardzo 

sobie ceniłem właśnie tą bezpośrednią współpracę z pracownikami, gdzie no wiele, wiele 

kwestii, które się pojawiają. Proszę wierzyć, że jest to dużo takich drobnych, czasami 

irytujących spraw, które naszych mieszkańców męczą i udawało się to rozwiązać bez 

specjalnych, gwałtownych ruchów. Starałem się też nawet na jakiś spotkaniach, 

podsumowaniach zwrócić uwagę właśnie jeszcze Komendantowi Wojewódzkiemu, że ta 

współpraca z dzielnicowym jest bardzo dobra. Staramy się też zawsze wspierać Komendę 

Powiatową Policji w zakresie zakupu sprzętu, remontu, ale no szczególnie ważny jest dla nas 

skład kadrowy i właśnie te osoby, z którymi współpracujemy, bo to jest jakby kluczowe  

w naszej pracy, zawsze ubolewamy z tego powodu, że dzielnicowi się zmieniają. Mamy tego 

świadomość, że jest to jakiś cykl w karierze zawodowej, natomiast serdecznie dziękuję Panu 

Adamowi i życzę dalszych sukcesów i awansu i wykorzystania tego swojego doświadczenia 

w dalszej pracy. Oczywiście, dużo zdrowia i satysfakcji, pomyślności w życiu osobistym. 

 

godz. 916 – Adam Równiak opuszcza obrady sesji. 

 

Ad 4  

 

Sławomir Czyżyk – powiedział, dobrze Drodzy Państwo, przechodzimy do realizacji 

dzisiejszego programu, programu dzisiejszej sesji. Jesteśmy w pkt 4. Punkt 4 Sprawozdanie 

Wójta Gminy z działalności w okresie między sesjami. Jesteście, Drodzy Państwo  

w posiadaniu takiego sprawozdania. Proszę bardzo otwieram w formie pytań, dyskusji do 

Pana Wójta. Są pytania dotyczące sprawozdania? Nie ma. Dziękuję, zamykam pkt 4. 

Chciałem też wszystkich poinformować, że w poniedziałek również odbyło się Wspólne 

robocze posiedzenie stałych Komisji Rady. Zgodnie z planami pracy Komisji, jak i również 

plany pracy Rady, wszystkie materiały na Komisji, które dzisiaj są dostępne na sesji, były 

szczegółowo analizowane i omawiane. Przechodzimy do pkt 5. 

Pytań nie było, radni uwag nie wnieśli – sprawozdanie stanowi załącznik nr 3 do protokołu. 

 

 

Ad 5  



11 

 

 

Sławomir Czyżyk – powiedział, Informacja o przebiegu realizacji uchwał Rady Gminy. 

Drodzy Państwo, otwieram dyskusję, też jesteście w posiadaniu informacji. Czy są zapytania? 

Nie ma. Dziękuję, zamykam punkt, przechodzimy do pkt 6.  

Pytań nie było, radni uwag nie wnieśli – informacja stanowi załącznik nr 4 do protokołu. 

 

 

Ad 6  

Sławomir Czyżyk – powiedział, Informacja o stawkach za najem sal wiejskich, przychodach 

z tytułu najmu sal wiejskich w gminie Złotów oraz wydatkach ponoszonych na ich 

utrzymanie w latach 2022 – 2023. Otwieram dyskusję. Proszę Panie Wójcie. 

Piotr Lach – powiedział, tak, może trochę, korzystając z tego, że są tutaj i uczniowie,  

a jednocześnie to, że jesteśmy też jakby na wizji to no warto zwrócić uwagę na te cyfry, które 

pojawiły się w tabelach analizujących funkcjonowanie sal wiejskich, gdzie widzimy rok do 

roku, praktycznie stuprocentowy wzrost kosztów energii elektrycznej z około 50 000 w roku 

2022 do ponad 100 000 w roku 2023. Proporcje dochodów z wynajmu sal i różnego rodzaju 

usług to w 2023 roku był to poziom około 93 000 zł, gdzie wydatki ogółem na 

funkcjonowanie sal to jest 464 000 zł. My oczywiście, te tabele potem będziemy 

wykorzystywali w celach informacyjnych, bo bardzo często pojawiają się pytania ze strony 

mieszkańców, że przecież zarabiacie na salach, to należało być może, by te pieniądze  

z powrotem przeznaczyć do sołectwa. Oczywiście, nie zarabiamy na salach. Natomiast no 

sale mają też, nie są to przedsięwzięcia biznesowe, sale mają służyć rozwojowi integracji  

i kultury, sportu i różnych innych form aktywności. W związku z tym też młodzież 

zachęcamy do tego, żeby z tych sal korzystać, aczkolwiek łatwe to nie jest, z uwagi na częste 

wynajmy. Jednocześnie, przy okazji jakby zakończenia roku jest to troszeczkę powiązane  

z tym, co tutaj, o czym teraz mówię. Dokonaliśmy analizy funkcjonowania naszych instalacji 

fotowoltaicznych, które udało nam się założyć. Nie wszystkie funkcjonowały cały rok, ale 

ogólnie w 2023 roku na takich obiektach jak Urząd Gminy, OSP Blękwit, OSP Święta, sala 

Międzybłocie, sala Stawnica, sala Nowiny i szatnia Skic. Są to miejsca, w których są 

zainstalowane instalacje fotowoltaiczne. Zużycie energii wynosiło 37 356 kW. Natomiast 

produkcja energii na tych obiektach wynosiła 46 553 kW. Między innymi na Urzędzie Gminy 

złożyliśmy 10 685 kW, a wyprodukowaliśmy 21 585. W Stawnicy mamy też dużą 

nadprodukcję, w związku z tym też będziemy podejmowali decyzje dotyczące wymiany np. 

kuchenek gazowych na elektryczne po to, żeby zoptymalizować tą produkcję prądu,  



12 

 

a jednocześnie rozwiązać problemy, które są związane z funkcjonowaniem tych urządzeń. 

I tutaj analizując oczywiście koszty, bo to nas najbardziej interesuje. To właśnie, jeżeli chodzi 

o Urząd Gminy, to mieliśmy w 2022 roku zapłaciliśmy za energię elektryczną tylko dla 

Urzędu Gminy prawie 25 000 zł. Natomiast w 2023 roku zapłaciliśmy 11 000. Wydaje się,  

że też bardzo dużo oczekiwałoby się, że będzie to 0. A, jeszcze powinniśmy coś dostać. 

Oczywiście, będziemy też monitorowali, jak to wygląda kwestię tych okresów 

rozliczeniowych, ale warto podkreślić, że średnio zużycie, koszty energii elektrycznej wzrosły 

o 100%, bo patrząc na zużycie na salach wiejskich, to mieliśmy około 50 000 w 2022 prawie 

ponad 100 000 w 2023. Więc, gdyby założyć taką tendencję w przypadku urzędu,  

to teoretycznie w 2023 roku powinniśmy zapłacić 50 000 za prąd dla urzędu, a zapłaciliśmy 

11. Także w tej sytuacji te proporcje się znacznie poprawiają i jest to, jest to inwestycja, która  

w perspektywie przyniesie, mam nadzieję, oczekiwane efekty ekonomiczne. Już nie mówię  

o ekologicznych. Instalacja kosztowała 140 000 zł, moc instalacji, jak Państwo pewnie 

pamiętacie, jest ponad 30 kW. Dodatkowo, jak też Państwo pamiętacie, z środków, które 

którymi dysponuje nasza spółka, a środki były przekazane, na zwiększenie kapitału w celu 

obniżenia kosztów produkcji odbioru wody i ścieków w Kaczochach zostały zamontowane  

2 instalacje. Na stacji uzdatniania wody, instalacja ponad 20 kilowatowa i na oczyszczalni 

instalacja prawie 50 kilowatowa. Zużycie energii na obu tych instalacjach w ubiegłym roku 

wynosiło 122 853 kW. No produkcja dopiero się rozkręca, ponieważ jesienią, pod koniec 

roku w zasadzie i na przełomie roku była montowana instalacja, ona wyprodukowała 

zaledwie 1247 kW. Mam nadzieję, że to też znacznie obniży koszty energii, która jest 

zużywana na potrzeby systemu. Także to informacyjnie, jest to też temat do przemyśleń  

w zakresie instalacji, montowania instalacji fotowoltaicznych na innych obiektach naszych, 

na naszych salach wiejskich, gdzie, no jest duże zużycie z uwagi na zastosowane pompy 

ciepła. Także to tak informacyjnie, jeżeli oczywiście będzie chciał ktoś, te wydruki,  

to służymy informacją, będziemy to porównywać, oczywiście w następnych latach.  

Jak to wygląda i jakie efekty to przynosi. No i podejmować też oczywiście decyzję o dalszych 

działaniach mających na celu obniżenie kosztów związanych z energią elektryczną, no a tym 

samym działania prośrodowiskowe, które stoją są przed nami. Dziękuję bardzo. 

 

Sławomir Czyżyk – powiedział, dziękuję bardzo, czy ? Proszę bardzo otwieram dyskusję, 

kto chciałby? Jakieś niejasności dotyczące informacji przygotowane na temat działalności sal 

wiejskich. Pan Wójt wspomniał o kosztach. No koszty rosną z roku na rok. Tylko to, co ja 
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wspominałem na komisji, że no na tę chwilę większość tych sal to tak jak Pan Wójt też 

również wspomniał, pełni funkcję taką, więcej bardziej komercyjną, niż prospołeczną. Sale po 

prostu, no więcej ludzi skorzysta pod wynajem niż po prostu docelowo temu, czemu one mają 

służyć. Tak naprawdę dla mieszkańców. Wiem, że na salach tych odbywają się zebrania, 

spotkania różnego rodzaju, ale też powinno te sale powinny tętnić życiem. Powinna, no nie 

wiem, no to co ja wspominałem kiedyś, kupę lat temu były zatrudnione u nas np. w Skicu 

osoba, która stricte zajmowała się działalnością tej, funkcjonowaniem tej sali, przychodziła 

młodzież w różnym wieku i to gra i w szachy, warcaby w tenisa stołowego. No w tej chwili 

na większości sal stoją po prostu od wynajmu do wynajmu. No nie, oszukujmy się. No nie 

wszystkie, no nie mówię, że nie wszystkie chwała tym, gdzie się cokolwiek dzieje, gdzie są, 

gdzie są aktywne np. koła gospodyń wiejskich, gdzie tam no ta aktywność jest większa, ale 

nie we wszystkich nie oszukujmy się we wszystkie miejscowościach tak nie jest. Proszę 

bardzo, kto jeszcze z Państwa? Nie ma chętnych. Przechodzimy do pkt 7.  

 

Ad 7 

Sławomir Czyżyk – powiedział, Sprawozdanie z działalności Komisji Rewizyjnej za rok 

2023. Proszę bardzo szefową Komisji Rewizyjnej o przedstawienie sprawozdania. To jest 

pani szefowa Ewa Mreła, jednej z najważniejszych Komisji w Radzie – Komisji Rewizyjnej. 

Ewa Mreła – powiedziała, Sprawozdanie komisji rewizyjnej Rady Gminy Złotów za rok 

2023. Komisja Rewizyjna Rady Gminy Złotów w składzie: przewodnicząca – Ewa Mreła, 

zastępca przewodniczącej – Adriana Opłatek, członkowie: Andrzej Białczyk, Tomasz Kędzia 

i Adam Sulima. Zgodnie z uchwałą nr 5 na 28 na 03 Rady Gminy Złotów z dnia 23 stycznia 

2003 roku w sprawie statutu gminy Złotów komisja rewizyjna składa radzie w terminie do 

dnia 30 kwietnia każdego roku roczne sprawozdanie ze swojej działalności w roku 

poprzednim. Komisja rewizyjna Rady Gminy Złotów w roku 2023 odbyła 5 posiedzeń, na 

których dokonywała kontroli inwestycji, między innymi takich jak budowa parkingu przy 

Urzędzie Gminy, emulsjonowanie drogi w miejscowości Kleszczyna, budowę parkingu przy 

sali wiejskiej w miejscowości Stawnica. Skontrolowaliśmy też organizacje pozarządowe oraz 

delegacje pracowników Urzędu Gminy Złotów oraz Wójta w maju i w listopadzie 2022 roku. 

W dniu 24 kwietnia 2023 roku pozytywnie oceniła wykonanie budżetu za rok 2022. Wydała 

opinię o wykonaniu budżetu za 2022 rok i wystąpiła z wnioskiem do Regionalnej Izby 

Obrachunkowej w Poznaniu o wydanie opinii i sprawozdaniu z wykonania budżetu za rok 
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2022 oraz zwróciła się z wnioskiem do Rady Gminy Złotów o udzielenie absolutorium 

Wójtowi gminy Złotów za rok 2022. W dniu 22 maja 2023 roku zapoznała się z opinią 

Regionalnej Izby Obrachunkowej w Poznaniu i wydała wyraziła opinię o sprawozdaniu  

z wykonania budżetu gminy Złotów za 2022 rok wraz z informacją o stanie mienia jednostki  

i objaśnieniami składu orzekającego Regionalnej Izby Obrachunkowej w Poznaniu dnia 

27 listopada wydała opinię o projekcie budżetu na rok 2024. Dziękuję. 

Sławomir Czyżyk – powiedział, Dziękuję bardzo Pani Przewodniczącej, czy są pytania do 

przedłożonego sprawozdania? Skoro nie ma pytań Drodzy Państwo, pozwolę sobie poddać 

pod głosowanie, przedłożone sprawozdanie. Kto jest za przyjęciem sprawozdania proszę  

o naciśnięcie odpowiedniego przycisku i podniesienie ręki. W głosowaniu brało udział  

14 radnych, wszyscy radni byli za przyjęciem sprawozdania jednogłośnie. Myślę, że dalej nie 

ma co pytać, kto jest przeciw, kto się wstrzymuje, bo wszyscy są za. Dobrze. Zamykam 

punkt, Drodzy Państwo 7. Przechodzimy do pkt 8.  

 

Ad 8 

Sławomir Czyżyk – powiedział, Sprawozdanie z działalności Komisji Skarg, Wniosków  

i Petycji za rok 2023. A tutaj szefuje w tej Komisji kolega radny Bartłomiej Batko, proszę 

bardzo, oddaję mu głos. 

Bartłomiej Batko – powiedział, dziękuję. Komisja Skarg, Wniosków i Petycji. 

Przewodniczący: Bartłomiej Batko, zastępca przewodniczącego: Jacek Januszewski, członek 

komisji: Pani Alicja Bulawa, a sprawozdanie Komisji Skarg, wniosków i petycji zgodnie  

z załącznikiem nr 5 do Statutu Gminy Złotów, które nosi tytuł: Szczegółowe zasady i tryb 

działania Komisji Skarg, Wniosków i Petycji §. 3.2. Komisja składa radzie roczne pisemne 

sprawozdanie ze swojej działalności w terminie do końca lutego każdego roku, za rok 

poprzedni. I tak Komisja Skarg, Wniosków i Petycji w 2023 roku odbyła 2 posiedzenia: 

22 maja oraz 27 listopada były to posiedzenia związane z wydaniem opinii o wykonaniu 

budżetu i projektu budżetu na 2023 rok. Wyjaśnię tylko, że czy sprecyzuje raczej, że Komisja 

Skarg, Wniosków i Petycji działa tylko okazjonalnie, czyli wtedy, gdy jest taka potrzeba, gdy 

któryś, ktoś z mieszkańców, a chociaż to dotyczy całego kraju, wniesie do Gminy jakąś 

skargę, wniosek czy petycję wtedy dopiero Komisja na podstawie tych zapisów Statutu 

zajmuje się tą sprawą, ją wyjaśnia, cała sprawa jest publiczna. Od momentu złożenia wniosku 

do jej rozstrzygnięcia. W tym roku akurat nie było takiej potrzeby, dlatego działania Komisji 
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zakończyły tylko na swoich takich statutowych działaniach.  

Sławomir Czyżyk – powiedział, dziękuję, dziękuję bardzo Przewodniczącemu. Tylko dodam, 

że Przewodniczący dodał, że takich skarg i wniosków nie było. Czy świadczy o tym, że rada, 

jak i Pan Wójt, wszyscy funkcjonują, no tak jak się należy. Czy są pytania? Proszę Panie 

Wójcie. 

Piotr Lach – powiedział, ja oczywiście tylko w kwestii też takiego, wyjaśnienia i poszerzenia 

tych informacji z uwagi na naszych tutaj młodych gości. Ponieważ tak jak zauważyliście 

Państwo, Rada składa się z 15 radnych. Dzisiaj jednej radnej nie ma. W związku z tym 

procedujemy w składzie 14 radnych i stąd tutaj stwierdzenia, że są jednogłośnie 

podejmowane uchwały, no ale dlatego, że akurat decydują ci, którzy są obecni. Natomiast  

w skład rady wchodzą właśnie komisje. I te dwie, które tutaj mieliście okazję już usłyszeć  

o nich, czyli Komisja Rewizyjna i Komisja Skarg, Wniosków i Petycji ona funkcjonuje 

relatywnie niedawno na skutek zmiany przepisów, ale oprócz tego funkcjonuje jeszcze 

Komisja Budżetowa, ona ma bardzo rozbudowaną nazwę oraz Komisja Rolnictwa, która 

też ma cały określony zakres swoich kompetencji. Także rada jest podzielona na tego typu 

Komisje, które analizują pewne dokumenty. Wyrażają swoją opinię, jest to związane też  

z oczekiwaniami prawnymi w tym zakresie w przypadku wotum zaufania czy absolutorium, 

czy też wyrażenia opinii o budżecie, o różnego rodzaju zmianach, to te Komisje te stanowiska 

swoje wyrażają. Także oprócz tych dwóch, które usłyszeliśmy, są jeszcze dwie, które 

funkcjonują w ramach tego 15-sto osobowego składu rady. Dziękuję, bardzo. 

Sławomir Czyżyk – powiedział, tylko dodam to, co Przewodniczący jeszcze powiedzieli tych 

Komisji, że akurat tylko te dwie są, muszą złożyć sprawozdanie swojej działalności do 

30 kwietnia. Pozostałe zgodnie ze statutem gminy. A pozostałe dwie Komisje, które Wójt 

wspomniał, które działają w ramach rady no nie są do tego zobligowane, ale też mają swój 

udział w ocenie wykonania budżetu. Jak przyjmujemy nowy budżet na nowy rok – 

opiniowanie. Tak. Dobrze, czy są pytania? Nie ma, to w każdym razie musimy przegłosować  

to sprawozdanie przedłożone przez Przewodniczącego Komisji Skarg, Wniosków i Petycji. 

Proszę bardzo, kto jest za przyjęciem sprawozdania proszę o naciśnięcie odpowiedniego 

przycisku i podniesienie ręki. Zamykam głosowanie, stwierdzam, iż w głosowaniu brało udział 

14. Zamykam głosowanie, stwierdzam, iż w głosowaniu brało udział 14 radnych, wszyscy 

radni byli za przyjęciem przedłożonego sprawozdania, stwierdzam, iż sprawozdanie zostało 

przyjęte jednogłośnie. Zamykam pkt 8. Przechodzimy Drodzy Państwo, do pkt 9. 
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Ad 9  

Sławomir Czyżyk – powiedział,  rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie przystąpienia do 

opracowania aktualizacji Strategii Zintegrowanych Inwestycji Terytorialnych, w skrócie ZIT 

Miejskiego Obszaru Funkcjonalnego Piły. To jest ta pierwsza uchwała, którą Pan Wójt tutaj 

wprowadzał, otwieram dyskusję. Akurat ten projekt uchwały został omówiony na Komisji.  

 

Dyskusji nie było. Radni uwag nie wnieśli. 

 

Przewodniczący Rady Sławomir Czyżyk przedstawił projekt uchwały w sprawie 

przystąpienia do opracowania aktualizacji Strategii Zintegrowanych Inwestycji Terytorialnych 

(ZIT) Miejskiego Obszaru Funkcjonalnego Piły i poddał pod głosowanie, w którym wzięło 

udział 14 radnych – 

Lp. imię i nazwisko jestem za  jestem przeciw wstrzymuję się 

1. Jan Hammacher  X   

2. Tadeusz Brzeziński  X   

3. Jacek Januszewski  X   

4. Tomasz Kędzia  X   

5. Bartłomiej Batko X   

6. Adam Tomaszewski  X   

7. Adriana Opłatek nieobecna   

8. Alicja Bulawa   X   

9. Adam Sulima  X   

10. Andrzej Białczyk  X   

11. Ewa Mreła  X   

12. Jan Bulawa  X   

13. Sławomir Czyżyk  X   

14. Teresa Pawłowska  X   

15. Alicja Szewczuk X   

 

- za przyjęciem głosowało – 14 radnych 

- przeciw – 0 

- wstrzymało się od głosu – 0 

 

Projekt uchwały został przyjęty jednogłośnie i otrzymuje znamiona uchwały  
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Nr LXVI.649.2024 

Uchwała Nr LXVI.649.2024 w sprawie przystąpienia do opracowania aktualizacji Strategii 

Zintegrowanych Inwestycji Terytorialnych (ZIT) Miejskiego Obszaru Funkcjonalnego Piły  

stanowi załącznik nr 5 do protokołu. 

 

Ad 10 

Sławomir Czyżyk – powiedział,  rozpatrzenie projektu uchwały zmieniającej uchwałę  

w sprawie ustalenia trybu udzielania, rozliczania oraz zakresu kontroli prawidłowości 

pobierania i wykorzystywania dotacji dla szkół oraz placówek wychowania przedszkolnego na 

terenie Gminy Złotów, prowadzonych przez osoby fizyczne i osoby prawne inne niż Gmina 

Złotów. Otwieram dyskusję. Wiemy, o co chodzi, przeanalizowano na Komisji. 

 

Dyskusji nie było. Radni uwag nie wnieśli. 

 

Przewodniczący Rady Sławomir Czyżyk przedstawił projekt uchwały zmieniającej uchwałę 

w sprawie ustalenia trybu udzielania, rozliczania oraz zakresu kontroli prawidłowości 

pobierania i wykorzystywania dotacji dla szkół oraz placówek wychowania przedszkolnego 

na terenie Gminy Złotów, prowadzonych przez osoby fizyczne i osoby prawne inne niż 

Gmina Złotów i poddał pod głosowanie, w którym wzięło udział 14 radnych – 

Lp. imię i nazwisko jestem za  jestem przeciw wstrzymuję się 

1. Jan Hammacher  X   

2. Tadeusz Brzeziński  X   

3. Jacek Januszewski  X   

4. Tomasz Kędzia  X   

5. Bartłomiej Batko X   

6. Adam Tomaszewski  X   

7. Adriana Opłatek nieobecna   

8. Alicja Bulawa   X   

9. Adam Sulima  X   

10. Andrzej Białczyk  X   

11. Ewa Mreła  X   

12. Jan Bulawa  X   

13. Sławomir Czyżyk  X   
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14. Teresa Pawłowska  X   

15. Alicja Szewczuk X   

 

- za przyjęciem głosowało – 14 radnych 

- przeciw – 0 

- wstrzymało się od głosu – 0 

 

Projekt uchwały został przyjęty jednogłośnie i otrzymuje znamiona uchwały  

Nr LXVI.650.2024 

Uchwała Nr LXVI.650.2024 zmieniająca uchwałę w sprawie ustalenia trybu udzielania, 

rozliczania oraz zakresu kontroli prawidłowości pobierania i wykorzystywania dotacji dla 

szkół oraz placówek wychowania przedszkolnego na terenie Gminy Złotów, prowadzonych 

przez osoby fizyczne i osoby prawne inne niż Gmina Złotów stanowi załącznik nr 6 do 

protokołu. 

 

Ad 11 

Sławomir Czyżyk – powiedział,  rozpatrzenie projektu zmieniającej uchwałę w sprawie 

ustalenia wysokości ekwiwalentu pieniężnego dla strażaka ratownika OSP, który uczestniczył 

w działaniu ratowniczym, akcji ratowniczej, szkoleniu lub ćwiczeniu, kandydata na strażaka 

ratownika OSP, o którym mowa w art. 9 ust. 2 pkt 1 ustawy z dnia 17 grudnia 2021 r.  

o ochotniczych strażach pożarnych oraz strażaka ratownika OSP, który brał udział  

w działaniach, o których mowa w art. 3 pkt 7 ustawy dnia 17 grudnia 2021 r. o ochotniczych 

strażach pożarnych z terenu Gminy Złotów. Otwieram dyskusję. Chodzi o podniesienie stawki 

z 20 na 24 zł. Są, nie ma chętnych. W związku z tym, zanim przejdziemy do głosowania, 

prosiłbym w myśl ustawy o samorządzie gminnym § 25 a, radnych, którzy są strażakami – 

ochotnikami o wyłączenie się z głosowania. Wiemy, o co chodzi, przeanalizowano na Komisji. 

 

Dyskusji nie było. Radni uwag nie wnieśli. 

 

Przewodniczący Rady Sławomir Czyżyk przedstawił projekt uchwały zmieniającej uchwałę 

w sprawie ustalenia wysokości ekwiwalentu pieniężnego dla strażaka ratownika OSP, który 

uczestniczył w działaniu ratowniczym, akcji ratowniczej, szkoleniu lub ćwiczeniu, kandydata 

na strażaka ratownika OSP, o którym mowa w art. 9 ust. 2 pkt 1 ustawy z dnia 17 grudnia 

2021 r. o ochotniczych strażach pożarnych oraz strażaka ratownika OSP, który brał udział  

w działaniach, o których mowa w art. 3 pkt 7 ustawy dnia 17 grudnia 2021 r. o ochotniczych 
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strażach pożarnych z terenu Gminy Złotów i poddał pod głosowanie, w którym wzięło udział 

14 radnych – 

Lp. imię i nazwisko jestem za  jestem przeciw wstrzymuję się 

1. Jan Hammacher  X   

2. Tadeusz Brzeziński  X   

3. Jacek Januszewski  X   

4. Tomasz Kędzia  X   

5. Bartłomiej Batko X   

6. Adam Tomaszewski  X   

7. Adriana Opłatek nieobecna   

8. Alicja Bulawa   X   

9. Adam Sulima  X   

10. Andrzej Białczyk  
wyłączenie, 

art. 25a 

u.s.g. 

  

11. Ewa Mreła  X   

12. Jan Bulawa  
wyłączenie, 

art. 25a 

u.s.g. 

 

 
 

13. Sławomir Czyżyk  X   

14. Teresa Pawłowska  X   

15. Alicja Szewczuk X   

 

- za przyjęciem głosowało – 12 radnych 

- przeciw – 0 

- wstrzymało się od głosu – 0 

 

Projekt uchwały został przyjęty jednogłośnie i otrzymuje znamiona uchwały  

Nr LXVI.651.2024 

Uchwała Nr LXVI.651.2024 zmieniającej uchwałę w sprawie ustalenia wysokości 

ekwiwalentu pieniężnego dla strażaka ratownika OSP, który uczestniczył w działaniu 

ratowniczym, akcji ratowniczej, szkoleniu lub ćwiczeniu, kandydata na strażaka ratownika 

OSP, o którym mowa w art. 9 ust. 2 pkt 1 ustawy z dnia 17 grudnia 2021 r.  

o ochotniczych strażach pożarnych oraz strażaka ratownika OSP, który brał udział  

w działaniach, o których mowa w art. 3 pkt 7 ustawy dnia 17 grudnia 2021 r.  
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o ochotniczych strażach pożarnych z terenu Gminy Złotów stanowi załącznik nr 7  

do protokołu. 

 

Ad 12 

 

Projekt uchwały w sprawie wprowadzenia zmian do uchwały budżetowej na 2024 rok radni 

otrzymali w materiałach na sesję łącznie z zarządzeniem o zwołaniu sesji. Projekt uchwały 

był omówiony na Wspólnym Posiedzeniu Komisji. 

 

Przewodniczący Rady Sławomir Czyżyk – powiedział, że otrzymaliśmy autopoprawki.  

Najpierw musimy się zająć autopoprawkami. Otwieram dyskusję, czy są jakieś pytania?  

 

Dyskusji nie było, radni uwag nie wnieśli. 

 

Przewodniczący Rady Sławomir Czyżyk – poddał pod głosowanie autopoprawki. Zapytał, 

kto jest za, przeciw lub się wstrzymuje odnośnie wprowadzenia autopoprawek do projektu 

uchwały w sprawie wprowadzenia zmian do uchwały budżetowej na 2024 rok. W głosowaniu 

wzięło udział 14 radnych – 

Lp. imię i nazwisko jestem za  jestem przeciw wstrzymuję się 

1. Jan Hammacher  X   

2. Tadeusz Brzeziński  X   

3. Jacek Januszewski  X   

4. Tomasz Kędzia  X   

5. Bartłomiej Batko X   

6. Adam Tomaszewski  X   

7. Adriana Opłatek nieobecna   

8. Alicja Bulawa   X   

9. Adam Sulima  X   

10. Andrzej Białczyk  X   

11. Ewa Mreła  X   

12. Jan Bulawa  X   

13. Sławomir Czyżyk  X   

14. Teresa Pawłowska  X   

15. Alicja Szewczuk X   
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- za przyjęciem głosowało – 14 radnych 

- przeciw – 0 

- wstrzymało się od głosu – 0 

 

Autopoprawki zostały przyjęte jednogłośnie. 

 

Projekt uchwały w sprawie wprowadzenia zmian do uchwały budżetowej na 2024 rok  

- dyskusji i pytań nie było 

 

Przewodniczący Rady Sławomir Czyżyk przedstawił projekt uchwały w sprawie 

wprowadzenia zmian do uchwały budżetowej na 2024 rok z uwzględnieniem wcześniej 

przyjętych autopoprawek i poddał pod głosowanie, w którym wzięło udział 14 radnych – 

Lp. imię i nazwisko jestem za  jestem przeciw wstrzymuję się 

1. Jan Hammacher  X   

2. Tadeusz Brzeziński  X   

3. Jacek Januszewski  X   

4. Tomasz Kędzia  X   

5. Bartłomiej Batko X   

6. Adam Tomaszewski  X   

7. Adriana Opłatek nieobecna   

8. Alicja Bulawa   X   

9. Adam Sulima  X   

10. Andrzej Białczyk  X   

11. Ewa Mreła  X   

12. Jan Bulawa  X   

13. Sławomir Czyżyk  X   

14. Teresa Pawłowska  X   

15. Alicja Szewczuk X   

- za przyjęciem głosowało – 14 radnych 

- przeciw – 0 

- wstrzymało się od głosu – 0 

 

Projekt uchwały został przyjęty jednogłośnie i otrzymuje znamiona uchwały  

Nr LXVI.652.2024 
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Uchwała Nr LXVI.652.2024 w sprawie wprowadzenia zmian do uchwały budżetowej na 

2024 rok stanowi załącznik nr 8 do protokołu. 

 

Ad 13 

 

Projekt uchwały w sprawie wprowadzenia zmian do uchwały w sprawie uchwalenia 

Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy Złotów na lata 2024 – 2030 radni otrzymali  

w materiałach na sesję łącznie z zarządzeniem o zwołaniu sesji. Projekt uchwały był 

omówiony na Wspólnym Posiedzeniu Komisji. 

 

Przewodniczący Rady Sławomir Czyżyk – powiedział, że otrzymaliśmy autopoprawki, 

poddał pod głosowanie autopoprawki. Zapytał, kto jest za, przeciw lub się wstrzymuje 

odnośnie wprowadzenia autopoprawek do projektu uchwały w sprawie wprowadzenia zmian 

do uchwały w sprawie uchwalenia Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy Złotów na lata 

2024 – 2030. W głosowaniu wzięło udział 14 radnych – 

Lp. imię i nazwisko jestem za  jestem przeciw wstrzymuję się 

1. Jan Hammacher  X   

2. Tadeusz Brzeziński  X   

3. Jacek Januszewski  X   

4. Tomasz Kędzia  X   

5. Bartłomiej Batko X   

6. Adam Tomaszewski  X   

7. Adriana Opłatek nieobecna   

8. Alicja Bulawa   X   

9. Adam Sulima  X   

10. Andrzej Białczyk  X   

11. Ewa Mreła  X   

12. Jan Bulawa  X   

13. Sławomir Czyżyk  X   

14. Teresa Pawłowska  X   

15. Alicja Szewczuk X   

 

- za przyjęciem głosowało – 14 radnych 
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- przeciw – 0 

- wstrzymało się od głosu – 0 

 

Autopoprawki zostały przyjęte jednogłośnie. 

 

Projekt uchwały w sprawie wprowadzenia zmian do uchwały w sprawie uchwalenia 

Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy Złotów na lata 2024 – 2030 

- dyskusji i pytań nie było 

 

Przewodniczący Rady Sławomir Czyżyk przedstawił projekt uchwały w sprawie 

wprowadzenia zmian do uchwały w sprawie uchwalenia Wieloletniej Prognozy Finansowej 

Gminy Złotów na lata 2024 – 2030 z uwzględnieniem wcześniej głosowanych autopoprawek  

i poddał pod głosowanie, w którym wzięło udział 14 radnych – 

Lp. imię i nazwisko jestem za  jestem przeciw wstrzymuję się 

1. Jan Hammacher  X   

2. Tadeusz Brzeziński  X   

3. Jacek Januszewski  X   

4. Tomasz Kędzia  X   

5. Bartłomiej Batko X   

6. Adam Tomaszewski  X   

7. Adriana Opłatek nieobecna   

8. Alicja Bulawa   X   

9. Adam Sulima  X   

10. Andrzej Białczyk  X   

11. Ewa Mreła  X   

12. Jan Bulawa  X   

13. Sławomir Czyżyk  X   

14. Teresa Pawłowska  X   

15. Alicja Szewczuk X   

- za przyjęciem głosowało – 14 radnych 

- przeciw – 0 

- wstrzymało się od głosu – 0 
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Projekt uchwały został przyjęty jednogłośnie i otrzymuje znamiona uchwały  

Nr LXVI.653.2024 

Uchwała Nr LXVI.653.2024 w sprawie wprowadzenia zmian do uchwały  

w sprawie uchwalenia Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy Złotów na lata 2024 – 2030 

stanowi załącznik nr 9 do protokołu. 

 

Ad 14 

 

Projekt uchwały w sprawie uchwalenia gminnego programu osłonowego dotyczącego 

realizacji usług opiekuńczych poprzez dostęp do tzw. „opieki na odległość” w ramach 

Programu Ministerstwa Rodziny i Polityki Społecznej „Korpus Wsparcia Seniorów” na rok 

2024 radni otrzymali w materiałach na sesję łącznie z zarządzeniem o zwołaniu sesji. Projekt 

uchwały był omówiony na Wspólnym Posiedzeniu Komisji. 

 Dyskusji nie było. Radni uwag nie wnieśli. 

 

Przewodniczący Rady Sławomir Czyżyk przedstawił projekt uchwały w sprawie 

uchwalenia gminnego programu osłonowego dotyczącego realizacji usług opiekuńczych 

poprzez dostęp do tzw. „opieki na odległość” w ramach Programu Ministerstwa Rodziny  

i Polityki Społecznej „Korpus Wsparcia Seniorów” na rok 2024 i poddał pod głosowanie,  

w którym wzięło udział 14 radnych – 

Lp. imię i nazwisko jestem za  jestem przeciw wstrzymuję się 

1. Jan Hammacher  X   

2. Tadeusz Brzeziński  X   

3. Jacek Januszewski  X   

4. Tomasz Kędzia  X   

5. Bartłomiej Batko X   

6. Adam Tomaszewski  X   

7. Adriana Opłatek nieobecna   

8. Alicja Bulawa   X   

9. Adam Sulima  X   

10. Andrzej Białczyk  X   

11. Ewa Mreła  X   

12. Jan Bulawa  X   
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13. Sławomir Czyżyk  X   

14. Teresa Pawłowska  X   

15. Alicja Szewczuk X   

 

- za przyjęciem głosowało – 14 radnych 

- przeciw – 0 

- wstrzymało się od głosu – 0 

 

Projekt uchwały został przyjęty jednogłośnie i otrzymuje znamiona uchwały  

Nr LXVI.654.2024 

Uchwała Nr LXVI.654.2024 w sprawie uchwalenia gminnego programu osłonowego 

dotyczącego realizacji usług opiekuńczych poprzez dostęp do tzw. „opieki na odległość”  

w ramach Programu Ministerstwa Rodziny i Polityki Społecznej „Korpus Wsparcia 

Seniorów” na rok 2024 stanowi załącznik nr 10 do protokołu. 

Ad 15 

 

Projekt uchwały w sprawie przekazania w dzierżawę Zakładowi Wodociągów i Kanalizacji 

Gminy Złotów Spółka z o.o. nieruchomości oraz sieci wodociągowych i kanalizacyjnych 

wraz z infrastrukturą towarzyszącą oddanych do eksploatacji stanowiących własność Gminy 

Złotów radni otrzymali w materiałach na sesję łącznie z zarządzeniem o zwołaniu sesji. 

Projekt uchwały był omówiony na Wspólnym Posiedzeniu Komisji. 

 Dyskusji nie było. Radni uwag nie wnieśli. 

 

Przewodniczący Rady Sławomir Czyżyk przedstawił projekt uchwały w sprawie 

przekazania w dzierżawę Zakładowi Wodociągów i Kanalizacji Gminy Złotów Spółka z o.o. 

nieruchomości oraz sieci wodociągowych i kanalizacyjnych wraz z infrastrukturą 

towarzyszącą oddanych do eksploatacji stanowiących własność Gminy Złotów i poddał pod 

głosowanie, w którym wzięło udział 14 radnych – 

Lp. imię i nazwisko jestem za  jestem przeciw wstrzymuję się 

1. Jan Hammacher  X   

2. Tadeusz Brzeziński  X   

3. Jacek Januszewski  X   

4. Tomasz Kędzia  X   

5. Bartłomiej Batko X   
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6. Adam Tomaszewski  X   

7. Adriana Opłatek nieobecna   

8. Alicja Bulawa   X   

9. Adam Sulima  X   

10. Andrzej Białczyk  X   

11. Ewa Mreła  X   

12. Jan Bulawa  X   

13. Sławomir Czyżyk  X   

14. Teresa Pawłowska  X   

15. Alicja Szewczuk X   

 

- za przyjęciem głosowało – 14 radnych 

- przeciw – 0 

- wstrzymało się od głosu – 0 

 

Projekt uchwały został przyjęty jednogłośnie i otrzymuje znamiona uchwały  

Nr LXVI.655.2024 

Uchwała Nr LXVI.655.2024 w sprawie przekazania w dzierżawę Zakładowi Wodociągów  

i Kanalizacji Gminy Złotów Spółka z o.o. nieruchomości oraz sieci wodociągowych  

i kanalizacyjnych wraz z infrastrukturą towarzyszącą oddanych do eksploatacji stanowiących 

własność Gminy Złotów stanowi załącznik nr 11 do protokołu. 

 

Ad. 16 

 

Projekt uchwały w sprawie wyrażenia zgody na odstąpienie od obowiązku przetargowego 

trybu zawarcia umów dzierżawy nieruchomości gruntowych stanowiących własność Gminy 

Złotów  radni otrzymali w materiałach na sesję łącznie z zarządzeniem o zwołaniu sesji. 

Projekt uchwały był omówiony na Wspólnym Posiedzeniu Komisji. 

 Dyskusji nie było. Radni uwag nie wnieśli. 

 

Przewodniczący Rady Sławomir Czyżyk przedstawił projekt uchwały w sprawie wyrażenia 

zgody na odstąpienie od obowiązku przetargowego trybu zawarcia umów dzierżawy 

nieruchomości gruntowych stanowiących własność Gminy Złotów i poddał pod głosowanie, 

w którym wzięło udział 14 radnych – 
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Lp. imię i nazwisko jestem za  jestem przeciw wstrzymuję się 

1. Jan Hammacher  X   

2. Tadeusz Brzeziński  X   

3. Jacek Januszewski  X   

4. Tomasz Kędzia  X   

5. Bartłomiej Batko X   

6. Adam Tomaszewski  X   

7. Adriana Opłatek nieobecna   

8. Alicja Bulawa   X   

9. Adam Sulima  X   

10. Andrzej Białczyk  X   

11. Ewa Mreła  X   

12. Jan Bulawa  X   

13. Sławomir Czyżyk  X   

14. Teresa Pawłowska  X   

15. Alicja Szewczuk X   

 

- za przyjęciem głosowało – 14 radnych 

- przeciw – 0 

- wstrzymało się od głosu – 0 

 

Projekt uchwały został przyjęty jednogłośnie i otrzymuje znamiona uchwały  

Nr LXVI.656.2024 

Uchwała Nr LXVI.656.2024 w sprawie wyrażenia zgody na odstąpienie od obowiązku 

przetargowego trybu zawarcia umów dzierżawy nieruchomości gruntowych stanowiących 

własność Gminy Złotów stanowi załącznik nr 12 do protokołu. 

 

Ad. 17 

 

Projekt uchwały w sprawie uchwalenia regulaminu korzystania z kompleksu boisk 

sportowych „Orlik 2012” w Blękwicie radni otrzymali w materiałach na sesję łącznie  

z zarządzeniem o zwołaniu sesji. Projekt uchwały był omówiony na Wspólnym Posiedzeniu 

Komisji. 
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Wójt Piotr Lach – powiedział, chciałem tylko dodać, ponieważ oczekiwaliśmy od dłuższego 

czasu informacji ze strony Sparty Złotów na temat ilości osób będących mieszkańcami gminy 

Złotów, korzystających jakby z usług klubu, jest to 67 osób. Mam listę, oczywiście ochrona 

danych osobowych. Jest to 67 osób mieszkańców Gminy Złotów, którzy są uczestnikami zajęć 

Sparty. Także tutaj, w przyszłości, jak będziemy, dalsze dokumenty procedowali, dotyczące 

funkcjonowania właśnie naszych boisk, to taka ważna, ważna informacja, że taka grupa osób 

korzysta właśnie z usług tego klubu sportowego. To tylko tak w zakresie tematycznym. 

 

Więcej dyskusji nie było. Radni uwag nie wnieśli. 

 

Przewodniczący Rady Sławomir Czyżyk przedstawił projekt uchwały w sprawie 

uchwalenia regulaminu korzystania z kompleksu boisk sportowych „Orlik 2012” w Blękwicie 

i poddał pod głosowanie, w którym wzięło udział 14 radnych – 

Lp. imię i nazwisko jestem za  jestem przeciw wstrzymuję się 

1. Jan Hammacher  X   

2. Tadeusz Brzeziński  X   

3. Jacek Januszewski  X   

4. Tomasz Kędzia  X   

5. Bartłomiej Batko X   

6. Adam Tomaszewski  X   

7. Adriana Opłatek nieobecna   

8. Alicja Bulawa   X   

9. Adam Sulima  X   

10. Andrzej Białczyk  X   

11. Ewa Mreła  X   

12. Jan Bulawa  X   

13. Sławomir Czyżyk  X   

14. Teresa Pawłowska  X   

15. Alicja Szewczuk X   

 

- za przyjęciem głosowało – 14 radnych 

- przeciw – 0 

- wstrzymało się od głosu – 0 
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Projekt uchwały został przyjęty jednogłośnie i otrzymuje znamiona uchwały  

Nr LXVI.657.2024 

Uchwała Nr LXVI.657.2024 w sprawie uchwalenia regulaminu korzystania  

z kompleksu boisk sportowych „Orlik 2012” w Blękwicie stanowi załącznik nr 13 do 

protokołu. 

Ad. 18 

Interpelacje i zapytania radnych 

 

Sławomir Czyżyk – powiedział Interpelacje i zapytania, czy ktoś z Państwa chciałby złożyć 

interpelacje i zapytania, interpelacje na piśmie lub zapytania jakieś? Nie widzę, zamykam 

punkt, przechodzimy do punktu dziewiętnastego.  

 

Ad. 19  

Odpowiedzi na interpelacje i zapytania radnych. 

Sławomir Czyżyk – powiedział, informuje, że na poprzedniej sesji też nie było żadnych 

interpelacji ani zapytania. W związku z tym punkt zamykam. Przechodzimy do punktu 

dwudziestego Wolne wnioski i informacje. 

 

Ad. 20 

Wolne wnioski i informacje 

Sławomir Czyżyk – powiedział, proszę bardzo, otwieram dyskusję. Oddaję głos radnemu 

Andrzejowi Białczykowi. 

 

Andrzej Białczyk – powiedział, ja tutaj w tych młodych uczniach widzę właśnie swoich 

mieszkańców i nie tylko, ale chciałem właśnie podziękować, że tutaj za przybycie i może 

wychowawcy, tak bym proponował, żeby zwrócić uwagę, bo tutaj niektórzy się z tych 

uczniów udzielają w sołectwie, niektórzy się udzielają w młodzieżowej grupie strażackiej. 

Także chciałbym Wam podziękować i żeby może jakiś wychowawca czy nauczyciel jakąś 

tam piątkę Wam wstawił, bo zasługujecie na to i tutaj kolega, ten najmłodszy, co właśnie 

spoglądał na mnie, to się uśmiechał. Jak głosowaliśmy o strażakach – widzisz, nawet nie mam 

prawa głosu, się zajmować, że jestem radnym i strażakiem. Także jeszcze raz dziękuję Wam 

za przybycie. Super pomysł i dziękujemy. 

Sławomir Czyżyk – powiedział, ale z drugiej strony widzisz, jak Rada dba o bezpieczeństwo. 
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Nie żałuje nas ani strażakom, ani na Straż, nie żałuje sprzętu. Gdzie możemy – pomagamy, 

dofinansowujemy. Myślę, że przez te wszystkie lata kadencji, tutaj całą kadencję – 5 lat, no 

zadań jest wiele na terenie gminy, każdy coś tam, czegoś oczekuje od nas, no ale 

bezpieczeństwo jedno z ważniejszych gałęzi, jakie o no jakie trzeba dbać. Bezpieczeństwo. 

Proszę, Pan Wójt się zgłaszał. 

Piotr Lach – powiedział, Tak jest najpierw kwestia taka merytoryczna, ponieważ gdzieś to 

tam przemknęło na Komisjach, nie zapytałem Państwa o to, więc muszę tutaj zapytać teraz 

przygotowaliśmy, opracowaliśmy, właściwie, przy pomocy Biblioteki Publicznej  

w Radawnicy taką monografię dotyczącą Górznej jest to zebranie materiałów, które posiadał 

nasz regionalista pan Tadeusz Grzesiak. Jego zdjęcia, jakieś opisy i to mamy zdigitalizowane. 

Przesłaliśmy to do jednej z tutaj z lokalnych agencji reklamowych, która przygotowała nam 

ofertę dotyczącą jakby wydania tej monografii. Materiał, który zgromadziliśmy w formie A4, 

opiewałby na 120 stron, wydruk 200 sztuk jest to kwota 16 prawie 17 000 zł brutto 500 sztuk, 

to jest 20 000 zł brutto. Oczywiście, wydawca czy raczej firma, która by to wydawała może 

ograniczyć zakres, można tam część materiału wyrzucić, więc chciałem też Państwa zapytać, 

czy możemy przygotować ewentualnie taką pozycję w wydatkach i jeżeli, jeżeli tak lub nie to 

być może stawiamy jakiś limit kwotowy, który, który miałby się tutaj do tego odnosić, bo no 

nie ukrywam, że też widzieliśmy fajne zbiory zdjęć, m.in. w Nowej Świętej na festynie byłem 

młoda osoba zebrała bardzo duży zbiór, takich zdjęć, więc spodziewać się można, że będzie 

takie inicjatywy się mogą powtórzyć? Ja bardzo dziękuję bibliotece, która no skrzętnie tutaj 

pracowała nad digitalizowaniem. Jest to najważniejsze, że mamy ten nośnikach 

elektronicznych, w związku z tym możemy w każdej chwili w różne miejsca, to przesłać, 

wysłać, dowolnie obrabiać, po to, żeby, no jakby też uhonorować wiele lat pracy, takiej 

kolekcjonerskiej, tych osób, które tam tymi małymi ojczyznami się zajmują. Niewielkie 

dofinansowanie jesteśmy w stanie otrzymać z Lokalnej Grupy Działania, gdzie jest taka 

pozycja – Biblioteczka Krajny. Natomiast jest to dofinansowanie w zakresie 2.500,00 – 

3.000,00 zł, więc są to relatywnie nieduże kwoty. Jest możliwość pozyskania przez 

organizacje pozarządowe środków zewnętrznych na tego typu publikacje, natomiast ono 

wymaga również i wkładu własnego. Przede wszystkim zaangażowania lokalnej organizacji 

jakiegoś stowarzyszenia funkcjonującego na terenie miejscowości. Także teoretycznie takie 

działania są. Więc chciałem jakby zasygnalizować ten temat i ewentualnie prosić Państwa  

o wyrażenie opinii. W jakim zakresie możemy się tutaj poruszać. Mieliśmy wydaną 

monografię Świętej z okazji też lecia istnienia miejscowości, którą pan prof. Zdrenka 
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przygotował. No są to publikacje, które no głównie interesują mieszkańców miejscowości.  

No i teraz jest pytanie, czy koncentrujemy się na jakimś, takiej mniejszym wydawnictwie, czy 

też w mniejszym zakresie stron. Także jeżeli Państwo będą w stanie tutaj jakąś wskazówkę 

udzielić, to chętnie z niej skorzystam po to, żeby już nie tracić czasu i działać. A jeżeli mamy 

no oczywiście z wywołaniem takiego zadania. Musimy poczekać do następnej sesji, no ale 

dzisiaj warto, by było jakieś stanowisko w tej sprawie zająć. 

Sławomir Czyżyk – powiedział, dziękuję bardzo. Proszę bardzo otwieram dyskusję. Kolega 

radny Bartłomiej Batko. 

Bartłomiej Batko – powiedział, osobiście uważam, że nie powinniśmy ograniczać zakresu, 

natomiast myślę, że ta liczba 200 sztuk będzie chyba całkowicie zaspokajała potrzeby.  

Sławomir Czyżyk – powiedział, oczywiście, jeżeli jest taka historia, jest bogata, to nie ma co 

jej tam oskrobywać, no trzeba po prostu ją od a do z udokumentować. I tyle, nie? Jacek się 

zgłaszał? Tak? Proszę. Kolega radny Jacek Januszewski. 

Jacek Januszewski – powiedział, co do właśnie okrajania takiego dzieła, to broń Boże, palce 

daleko, bo jeżeli ktoś to opracował w takiej ilości, to w takiej ilości należałoby to wydać. 

Tekst na pewno przemyślany i na pewno cenny. Ja jestem zawsze za takimi inicjatywami. Jest 

to no trudny do opisania wkład pracy tych ludzi. Ja akurat Pana Grzesiaka dobrze znam. 

Wiem, że jest pasjonatem i fajnie, że w końcu powstało jakieś dzieło takie, które zostanie dla 

następnych. Co do ilości, to akurat z kolei ja bym troszkę, bo tak, jeżeli sama Górzna ma 

mieszkańców 500. Ja wiem, że nie każdy kupi mieszkaniec, w ogóle nie każda rodzina może 

kupi. Aha, no to czy nawet okej, okej, no dobrze, no to tutaj do przemyślenia, ale ja nie wiem, 

czy bym się tak strony tych 500 nie skłaniał. 

Sławomir Czyżyk – powiedział, ale ja myślę, że jak w każdym domu jeden taki i taki 

egzemplarz się znajdzie, to to będzie dobrze, już? 

Jacek Januszewski – powiedział, no dobra, ale wtedy mamy, nie wiem jakiś ewentualnych 

np. nie wiem osoby zainteresowane właśnie twórczością Pana Grzesiaka jestem jego pracą 

itd. A tu różnica, jak Janek mówi to jest 4.000,00 zł, nie to mamy jeszcze raz. Tak dobrze to 

policzyliśmy. No to no to właśnie, a później ewentualnie wrócić. 

Sławomir Czyżyk – powiedział, no to żadna różnica. 

Jacek Januszewski – powiedział, o to chodzi właśnie, że niedużo dołożymy, a np. zostanie, 

nie? I w tym sensie, że, a wrócić ponownie do druku? To znowu duże pieniądze, nie? 
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Dziękuję. 

Sławomir Czyżyk – powiedział, jestem tego samego zdania. Proszę, kolega Andrzej 

Białczyk. 

Andrzej Białczyk – powiedział, z mojego doświadczenia chciałbym tutaj przekazać, że nie 

ma co chyba żałować na to, bo np. ja mam do czynienia z takimi rzeczami, np. w straży, 

mamy kroniki i jak chętnie młodzi ludzie czy nawet sam oglądam te lata, jak wstąpiłem,  

a teraz to naprawdę to oko cieszy i jak z tego mojego doświadczenia chciałbym powiedzieć 

np. znaleźliśmy, sprzątaliśmy i znaleźliśmy ze stolecia straży, książeczkę, to jak to wszystkich 

zadowoliło i każdy chciał to czytać i każdy chciał to oglądać, dlatego myślę, że to warto 

inwestować, bo za ileś tam lat, jak ktoś znajdzie w domu taką książkę, to na pewno oko 

ucieszy. 

Sławomir Czyżyk – powiedział, tak jest tylko i też nie zawsze jest, że ktoś jest chętny, który 

sporządzi ten cały zbiór tych wszystkich danych nie? A tutaj mamy, bo wsi jest wiele, wsi jest 

wiele o wielkiej, bogatej historii, tylko że nie ma ludzi, który to wszystko zbiorą do kupy i coś 

takiego, że taką zainicjują i to jest też godne podziwu, tak? Proszę, koleżanka, radna Ewa 

Mreła. 

Ewa Mreła – powiedziała, ja chciałam tylko powiedzieć, tak jak Pan Wójt tutaj wspomniał, 

że w Nowej Świętej też została zorganizowana taka wystawa i to była przede wszystkim 

bardzo młoda osoba, która się tym zajęła. Była to była to Ania Bielecka, której chcę tutaj  

z tego miejsca serdecznie podziękować i zaprosić Państwa, bo najprawdopodobniej będzie 

projekcja tych zdjęć, chyba w formie filmu jak się nie mylę i wydaje mi się, że to będzie 

gdzieś, tak w okolicach chyba drugiego tygodnia ferii. Także jeżeli będą jakąśkolwiek 

informacje, to na pewno Państwa tutaj poinformuję. 

Sławomir Czyżyk – powiedział, dobrze, dziękuję bardzo, kto jeszcze kolega, radny Jan 

Bulawa. 

Jan Bulawa – powiedział, jeżeli można jest, jeżeli jesteśmy przy tym temacie, to dwie takie 

sprawy. Jutro w Złotowie odbędzie się spotkanie Lokalnej Organizacji Turystycznej, będzie 

pokazany szlak zabytków naszej gminy, jak i powiatu. Organizuje to Stanisław Pawełek.  

Ja akurat mam zaproszenie na to, ale ze względów innych nie mogę uczestniczyć. Natomiast 

druga sprawa jest taka, że nie wiem, czy ktoś zauważył, po naszym terenie spaceruje Pan, 

który filmuje swoją trasę, chce zrobić 100 000 kroków. Promuje bardzo mocno gminy 

powiatu złotowskiego, u nas na powiecie pojawił się od Lipki, odwiedził oczywiście naszą 
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gminę, teren Sławianowa, Buntowa, Kleszczyny itd. Jego zamierzeniem jest w tym roku 

zrobienie 100 000 kroków, kilometrów, kilometrów. Zamiar dosyć taki tak. Natomiast jeżeli 

on przebywa w jakimś miejscu, jego dzień rozpoczyna się od informacji, jaka jest 

temperatura, gdzie idzie, filmuje wszystkie zabytki, atrakcyjne miejsca. Warto, załóżmy jego 

filmik obejrzeć na YouTubie. Chociaż powiem trwa chyba około ponad godzinę czasu, chyba. 

Ja do końca nie obejrzałem, ale jest warty poświęcenia czasu. Dziękuję. 

Sławomir Czyżyk – powiedział, dziękuję kolega radnemu, czy ktoś jeszcze z Państwa? 

Proszę, Panie Wójcie. 

Piotr Lach – powiedział, jeszcze w kwestii teraz takiej właśnie, która no informacyjnej dla 

naszych, naszych tutaj też uczestników sesji. Także też bardzo dziękuję za taką inicjatywę, 

żeby przybliżyć funkcjonowanie samorządu gminnego, jesteście już w takim wieku, że za 

chwilę będziecie mieli też możliwość kandydowania, głosowania i warto wiedzieć, jak 

samorząd funkcjonuje. Ja sobie tutaj siedzę dzisiaj delikatnie, z tyłu, nie mam obowiązku tutaj 

być, ponieważ jest to sesja Rady Gminy. I to rada jest to dzisiaj takie święto, święto 

demokracji, miejsce, w którym to właśnie radni podejmują swoje decyzje. My zapewniamy 

tylko obsługę techniczną. Tak jak już tutaj powiedziałem, pani Magda jest pracownikiem,  

bo trochę nietypowym statusie, ponieważ podlega zarówno panu przewodniczącemu, jak i mi, 

a ma zapewnić tutaj taką kwestię formalną i pan Grzegorz, który obsługuje te tu urządzenia 

elektroniczne, bo byłoby to ciężko sobie z tym wszystkim poradzić. Natomiast rada jest 

organem uchwałodawczym. Mieliśmy dzisiaj tutaj stosunkowo ubogi program, ale też 

widzieliście, jakimi rzeczami się zajmujemy. Wszystkie decyzje dotyczące zwłaszcza 

pieniędzy to podejmuje rada. Ja mam to wykonać, jestem organem wykonawczym. 

Oczywiście, przygotowuję te projekty uchwał, przygotowuję projekt uchwały budżetowej, 

natomiast to, czy dane zadanie będzie zrealizowane, czy nie, to o tym decyduje rada.  

W związku z tym też warto wiedzieć, że takie kompetencje one oczywiście funkcjonują 

również w innych strukturach państwowych, bo mamy Sejm, który, który jakby ustala pewne 

rzeczy, a rząd je wykonuje na szczeblu województwa mamy również urząd wojewódzki, 

urząd wojewody, gdzie reprezentuje jakby państwo, administrację państwową, ale mamy też 

sejmik, który jest instytucją samorządową i tam mamy zarząd województwa, który jest 

organem wykonawczym i sejmik, który jest organem uchwałodawczym. Także w wielu 

strukturach, tak to wygląda, tak jak u nas ja jestem organem wykonawczym w niewielkim 

zakresie, mam prawo wydawania zarządzeń i regulowania pewnych kwestii finansowych 

poprzez zarządzenie. Jest to bardzo ograniczony zakres, także te wszystkie decyzje 
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finansowe, nawet właśnie, tak jak tutaj mówiliśmy, będziemy musieli przygotować 

odpowiednie zmiany w budżecie, żeby np. wydać taką książkę. To nie jest to, że nagle mam 

kaprys i coś kupię, coś zrobię itd. Wszystko musi być znaleźć się w uchwale budżetowej. 

Jeżeli nie ma tego, to należy dokonać odpowiedniej zmiany i o tym decydują radni. 

Oczywiście, ta współpraca, o której mówi Pan przewodniczący, jest bardzo istotna, żeby 

pewne rzeczy realizować. Natomiast nie jesteśmy w stanie oczywiście zrobić wszystkich 

rzeczy, które są zdefiniowane. W związku z tym stajemy często przed wyborem, czy 

zwłaszcza rada staje przed wyborem, które inwestycje finansować w pierwszym zakresie, 

ponieważ no możemy wydatkować tyle pieniędzy, ile jesteśmy w stanie, a to o tym decydują 

różne czynniki. Budżet jest no bardzo skomplikowaną, skomplikowanym dokumentem. 

Budżet państwa jak wczoraj słyszałem ma 700 stron, nasz ma trochę mniej, ale jest to prawie 

70.000.000 zł. Są do dyspozycji, ale musimy sfinansować funkcjonowanie oświaty, urzędu 

itd. I ta najbardziej interesująca część, czyli inwestycje, to na to zwykle pozostaje niewiele 

pieniędzy. No my  

w tym roku wygospodarowaliśmy ponad 20 000 000 zł. Zawsze szukamy źródeł dodatkowego 

finansowania. Staramy się większych inwestycji nie realizować bez środków zewnętrznych, 

no bo to znacznie rozszerza nasze możliwości. Potrzeby są ogromne, im więcej właściwie 

wydajemy pieniędzy, tym większe są potrzeby. Gmina się dynamicznie rozwija. W związku  

z tym ciągle są definiowane nowe obszary, których musimy interweniować, zwłaszcza tutaj  

w obszarach takiej nowej zabudowy, gdzie są potrzeby, bardzo podstawowe podłączenia 

wody, podłączenia kanalizacji i wybudowania jakiś dróg. Gmina jest bardzo rozciągnięta  

i mamy wiele obszarów, wybudowań, które od wielu, wielu lat oczekują na jakąś poprawę 

dojazdu itd. a w międzyczasie pojawiają się nowe osiedla, które mają te same problemy  

i musimy to wszystko rozwiązywać. Jest to dylemat, przed którym stoi rada, żeby wybrać 

odpowiednie, odpowiednie inwestycje, tak żeby być w zgodzie z podstawowymi 

dokumentami, które regulują funkcjonowanie samorządu gminnego. Jest to głównie ustawa  

o samorządzie gminnym, ale też ustawa o finansach publicznych, tak jak tutaj wielokrotnie 

powtarzałem, przy naszej, naszym obchodzie po urzędzie są to środki publiczne. Są to środki, 

które płacą Wasi rodzice, opiekunowie w formie podatków i chcą, żeby to było wydatkowane 

jak najbardziej jasne, transparentne i w efektywny sposób. Jesteśmy kontrolowani, 

oczywiście, przez cały szereg różnego rodzaju instytucji. Nasze uchwały są kierowane  

w część, przynajmniej tych uchwał, skierowana do nadzoru wojewody, który sprawdza 

zgodność. Zgodność z prawem. I no oczywiście na wielu etapach naszej działalności istnieje 
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możliwość odwoływania się od naszych decyzji, od dokumentów, które  

  

wydajemy. Także jest to bardzo szeroka, szeroka demokracja. Wkrótce, wkrótce kończy się 

kadencja. Będą, no będą wybory. Także już za moment będą się gdzieś tam pojawiały  

w przestrzeni publicznej działania w tym zakresie. Niedawno mieliśmy wybory parlamentarne, 

bardzo wysoka frekwencja. Też zachęcamy do tego, żeby korzystać z tych praw, interesować 

się tymi sprawami. Za chwilę mamy wybory samorządowe, potem wybory do parlamentu 

europejskiego, za jakiś czas znowu wybory do, na urząd prezydenta. Gmina jest jednym, też  

z organów, oczywiście Państwowej Komisji Wyborczej, jednym z organów, który 

współorganizuje takie, wybory, urządza lokale wyborcze, ich sieć, musimy zrobić wszystko, 

żeby przebieg tych działań był jak najbardziej transparentny i czytelny, także cały szereg 

rzeczy, oczywiście tutaj sprawy, którymi się zajmujemy, to jest od karmy dla kotów po 

wielomilionowe inwestycje. Także to trzeba by było wiele czasu, żeby o tym wszystkim 

opowiedzieć, ale ważne żebyście rozumieli, na czym, na czym polega rola rady i na czym 

polega rola Wójta, Burmistrza, Prezydenta. Bo to prawdopodobnie odnosi się do tych 

stanowisk. Rada decyduje, jest organem uchwałodawczym, decydującym, jakby o kształcie 

działań, natomiast wójt, burmistrz, prezydent są to organy wykonawcze, wykonujące, 

wykonujący uchwały rady oraz inne, wykonuje inne działania zapisane w ustawach. Samorząd 

Gminy czy Urząd Gminy. Nasze działania różnią się od działania obywatela tym, że my 

możemy robić wyłącznie rzeczy, które są opisane w prawie, a wy możecie robić wszystko,  

co nie jest zabronione prawem. Także my musimy przy każdym działaniu podać podstawę 

prawną. Jeżeli jest uchwała, to na podstawie paragrafu takiego, takiego, takiego określonego 

aktu prawnego podejmujemy określone działania. Jeżeli takiego aktu prawnego nie ma, to 

takich działań nie podejmujemy. A wy robicie, możecie robić wszystko, co nie jest zakazane, 

co nie jest zabronione i na tym polega różnica w naszym działaniu. Komu jest lepiej? To sami 

ocenicie. Natomiast ja bardzo Wam dziękuję za ten udział i oczywiście myślę, że Pan 

przewodniczący odda Wam też głos, żebyście mogli tutaj te Wasze wątpliwości jeszcze 

rozwiać i zadać pytania, które was nurtują. Dziękuję bardzo.  

Sławomir Czyżyk – powiedział, dziękuję bardzo Panie Wójcie? Grzegorz Górski, proszę. 

Grzegorz Górski – powiedział, ja tylko chciałem, ja tylko chciałem skorzystać z okazji 

naszych szanownych gości i powiedzieć, że sam jestem absolwentem szkoły podstawowej  

w Świętej z roku 1978 i prowadzę, prowadzę kanał na YouTubie – Gmina Złotów, zachęcam 
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do obejrzenia. Jest tam zamieszczony film m.in. z otwarcia szkoły w Świętej także tylko tak 

kwestią informacji. Zapraszam też, jeżeli ktoś ma ciekawe nagrania z tego, co się dzieje  

w szkole. Można też udostępniać na tym naszym kanale. Dziękuję bardzo. 

Sławomir Czyżyk – powiedział, dziękuję, bardzo. Szanowni Państwo myślę, że teraz oddamy 

głos tutaj naszym gościom, Bartek chciałeś, a to myślę, bo tutaj taką powiem tak prowadzimy, 

tutaj Wójt już dużo rzeczy wyjaśnił, objaśnił. Ale tutaj wiem, że mają do nas najmłodsi 

pytania i żeby tego nie powielać? Bo mogą być pytania związane, mają pewne, nie wiem 

jakie, ale mogą być związane z tym, co już zostało powiedziane. Więc Bartek, proszę. 

Bartłomiej Batko – powiedział, jakby krótko tylko dziękuję tak, trochę mnie podkorciło. 

Jako nauczyciel, tak mam kontakt, są nauczyciele, są uczniowie, więc tak mnie trochę 

podkorciło, żeby coś jeszcze powiedzieć. Akurat dzisiaj, rzeczywiście w porządku obrad nie 

było takich decyzji, które bezpośrednio was dotyczą. Zwracam się do naszych gości, choć 

często jest tak właśnie, że tu my podejmuje decyzję właśnie – gdzie będzie chodnik? Która 

latarnia będzie świeciła? Jak to się dzieje, że woda w Waszych kranach płynie, a kanalizacja 

odpływa? Gdzie jaka droga powstaje lub gdzie, której nie ma? To też niestety są nasze 

decyzje. Akurat dzisiaj, no tylko ta zmiana w budżecie, ale to nie bezpośrednio was nie 

dotyczy, natomiast właśnie tutaj się dzieją te decyzje i macie okazję być na takiej świetnej 

lekcji historii, gdzie na własne oczy widzicie, że tutaj podniesienie ręki, naciśnięcie przycisku 

i decyzja, jest decyzja o finansowaniu, czyli o przekazaniu pieniędzy publicznych, pieniędzy  

z podatków nas wszystkich. Waszych rodziców, na działania konkretne, w Waszych 

miejscowościach, gdzie mieszkacie, w Waszej najbliższej okolicy, tak to się właśnie dzieje. 

Dziękuję tutaj nauczycielom, wychowawcom za zorganizowanie tej lekcji. Pan Bolesław 

Piotrów, muszę wam powiedzieć, że macie najlepszego nauczyciela, jakiego znam w historii. 

Jak ja chodziłem tu do szkoły, do rolniczej, on też był moim nauczycielem. Był moim 

wychowawcą, nawet. Nawet powiem, że przy ukazało się w artykule, gdzie też wspomniałem 

nazwisko Pana profesora, bo to była osoba, która może niekoniecznie powiedziała mi co mam 

robić, ale pozwoliła mi to zrobić. Nie zabroniła mi, ja wymyśliłem sobie coś, zapytałem, czy 

mogę? Powiedział – możesz… i to zmieniło moje życie w pewnym tam sensie więc Wam też 

sugeruję, żeby być odważnym, robić to, co sobie marzycie. Tak jeszcze jako nauczyciel 

muszę do Pana dyrektora się zwrócić, jeszcze taką jedną rzecz. Nauczyciel doświadczony 

widać po tym, jak on pracuje. Zobaczcie, młody nauczyciel może mówić przez 45 minut i nie 

zostanie Wam w głowie wiele z tego, a doświadczony, stary – przepraszam, to tak w sensie 

doświadczenia i mądre nauczyciel zobaczcie przez 45 minut nie powiedział ani słowa, a tą 
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lekcje zapamiętacie do końca życia. Gratuluję Wam, dziękuję bardzo Panu wychowawcy  

i Pani również. 

Sławomir Czyżyk – powiedział, dziękuję, a tak na marginesie Bartek się pochwalił, że był to 

jego w czasach szkolnych dyrektor i teraz możecie nie wiem, czy ktoś już czytał aktualności, 

artykuł z naszym kolegą wywiadem. No po prostu mamy tu wynalazcę w terenie gminy,  

no człowieka, który no wyrósł tutaj spod rąk Pana dyrektora i myślę sami jesteście w stanie 

ocenić. Przeczytajcie. Zachęcam do przeczytania tego artykułu całego w Aktualnościach 

Lokalnych na temat naszego kolegi. Proszę bardzo teraz oddaje głos. Naszym nie będę. 

Naszym tutaj gościom.  

Natalia Betańska – powiedziała, na początku takie projekt lub budżet obywatelski czy taki 

program istnieje? 

Sławomir Czyżyk – powiedział, ja będę odpowiadał. U nas akurat na terenie gminy nie ma 

takiego obowiązku utworzenia budżetu obywatelskiego, jest to obowiązkiem w miastach 

powyżej 200 000 ludzi. U nas praktycznie tak powiem prosto z logistycznego punktu 

widzenia nie, no mało funkcjonalny był ten budżet, w zamian funkcjonuje u nas fundusz 

sołecki. Fundusz sołecki, gdzie Gmina ma 28 sołectw, każde sołectwo ma swój fundusz 

sołecki raz do roku uchwalają, dzielą środki na zadania zgodne z przeznaczeniem w tym 

funduszu sołeckim. Potem można dokonywać również zmian w trakcie roku, jeżeli jakieś tam 

zadania nie będą zrealizowane lub no po prostu są zagrożone w realizacji. Ale myślę, że to 

jest bardziej jakby tak powiedzieć oddaje, władze, tutaj powiem naszym mieszkańcom na 

poszczególnych wsiach, że mogą sami decydować o tym. Są to pewnie niewielkie, duże 

miejscowości, mają większe środki w zależności od liczby mieszkańców. Te środki jedni 

mają więcej, drudzy mają mniej, ale każdy z tego już od lat, od którego roku my to mamy 4 – 

5 lat bodajże nie, czy więcej jeszcze. Udało się wiele zrobić, bo różne formy tych środków na 

różne imprezy, uroczystości, bo to fundusz sołecki, szczególnie w szczególności określa, na 

co mają być przeznaczone te środki, ale większość, większość mieszkańców to przeznacza na 

takie inwestycje, też zgodne z potrzebami. Wiadomo, no drogowe, nie drogowe, no dużo  

i długo można byłoby tutaj mówić na ten temat funduszu sołeckiego. Proszę, może jeszcze 

Pan Wójt. 

Piotr Lach – powiedział, tylko dodam, bo to jakby kluczowe w tym wszystkim jest to, że te 

decyzje w zakresie finansowania zadań z funduszu sołeckiego podejmują mieszkańcy. Ustawa 

precyzuje, kto jak w jakim momencie. Natomiast korzystanie z Waszej okazji warto 
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powiedzieć, że to Wy macie na to wpływ. Głównie za pośrednictwem Waszych rodziców,  

bo to pełnoletnie osoby zamieszkujące na terenie sołectwa mają prawo zgłaszać takie  

15 takich osób może zgłaszać takie inicjatywy, ale przede wszystkim też głosują w tym 

zakresie i warto się rozejrzeć. Przyjrzeć nieco wcześniej, bo uchwalamy to we wrześniu, 

natomiast no czasami widzę, że zbyt późno jest podejmowany ten temat i jeżeli są sytuacje 

takie, że młodzież, młodzi ludzie, macie jakieś potrzeby w zakresie nie wiem doposażenia 

placu zabaw, boiska, czy widzicie jakieś inne tematy, to możecie powiedzieć, że no chwila 

jest fundusz sołecki i można spróbować to zrealizować. Oczywiście, te kwoty są zależne  

od liczby mieszkańców, ale są to 20, 30, 50 000, ale w poszczególnych w poszczególnych 

sołectwach i to mieszkańcy mogą zadecydować i Wy, w pewnym sensie za pośrednictwem 

Waszych rodziców. I to jest właśnie idea tego funduszu obywatelskiego, czy w naszym 

przypadku funduszu sołeckiego, że jeżeli jest to prawidłowo przygotowane, to ani rada,  

ani ja nie mamy prawa mieszać się do tego i wam to, że tak powiem, wyrzucić Wam jako 

mieszkańcom. 

Sławomir Czyżyk – powiedział, proszę bardzo, macie jeszcze kolejne jakieś pytania? Coś 

Wam tutaj dopowiedzieć w tej kwestii? 

Natalia Betańska – powiedziała, w jaki sposób rada wybiera Przewodniczącego? 

Sławomir Czyżyk – powiedział, no to w takim razie, tak jak Pan Wójt tutaj wspomniał, 

niebawem wybory samorządowe, zgodnie z wytycznymi Państwowego Komisarza 

Wyborczego jak wszystkim wiadomo, nasza gmina do 20 000, została podzielona na 15 

okręgów i jest mamy 15, 15 radnych wśród rady, jak zdążyliście pewnie policzyć jedna osoba 

nieobecna, 15 radnych. Są to okręgi jednomandatowe i tu akurat zanim przejdę dalej do 

meritum sprawy, pewnie nie znacie wszystkich. Ja bym poprosił tu koleżanki, kolegów 

radnych, żebyście wiedzieli – aby się przedstawili, kto jest, kto i jaki okręg reprezentuje. 

Tak? Zaczniemy od dam. Może tu, które koleżanki, radna Teresa Pawłowska. 

Teresa Pawłowska – Teresa Pawłowska moim okręgiem jest miejscowość Bługowo oraz 

Buntowo. Nie wiem, czy znacie. Pewnie znacie? No właśnie i tak może wspomnę. Jeżeli to 

dotyczy też lekcji m.in. historii to nasz przystanek w Bługowie, no ma swoją przeszłość. Jest 

bardzo stary z czasów międzywojennych i jak też Wam może już wiadomo, przez jezioro 

Sławianowskie przechodziła też granica polsko – niemiecka w czasach międzywojennych.  

I na tym przystanku jest też tablica przeze mnie jakby sformułowana i opisana historia naszej 

miejscowości. Różne ciekawostki i ciekawe miejsca. Jeżeli będziecie przejeżdżać przez naszą 
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miejscowość, to zachęcam na naszym przystanku autobusowym przy wjeździe do Bługowa 

jest tablica historyczna sporządzona m.in. z wiadomości, takich historycznych, które ja 

zebrałam od mieszkańców. Tam też są opisani strażnicy, którzy też tej granicy polsko – 

niemieckiej strzegli, więc zachęcam i zapraszam do Bługowa, dziękuję. 

Ewa Mreła – powiedziała, ja nie będę tak długo jak Teresa, nazywam się Mreła Ewa, myślę, 

że doskonale mnie znacie, reprezentuję okręg, no bo to są moje dzieci z mojej szkoły, dlatego 

znają. Reprezentuję okręg Nowa Święta, Święta Ogrodnictwo. Dziękuję.  

Alicja Szewczuk – powiedziała, ja nazywam się Alicja Szewczuk i reprezentuje sołectwo 

Sławianowo i Kaczochy. Dziękuję.  

Alicja Bulawa – powiedziała, ja nazywam się Alicja Bulawa i mój okręg wyborczy to 

Zalesie, Pieczynek i Zawilce. Dziękuję.  

Jan Bulawa – powiedział, nazywam się Jan Bulawa. Reprezentuje mieszkańców Kleszczyny 

i mogę powiedzieć, że też ukończyłem szkołę podstawową w Świętej. Dziękuję.  

Adam Sulima – powiedział, ja nazywam się Adam Sulima, jestem mieszkańcem wsi Blękwit, 

a reprezentuję okręg Klukowo, Blękwit, Wąsosz i Rosochy. Też jestem absolwentem tej 

szkoły w Świętej. 

Andrzej Białczyk – powiedział, ja nazywam się Andrzej Białczyk, pewnie mnie tutaj  

w większości znacie, jestem sołtysem, jestem gospodarzem w straży i u nas w Świętej też jest 

taka tablica historyczna na środku wsi. Także więcej jest jeszcze tych historycznych tablic, 

jedna koło szkoły, co też jako sołtys zamontowałem i druga jest w stronę Wąsosza, co 

widzieliście tam były cmentarze i to upamiętniliśmy też. Także jest też duża historia  

w Świętej. Dziękuję. 

Jan Hammacher – powiedział, jestem radnym najbardziej wysuniętego na północ okręgu, na 

końcu naszej Gminy, bo tam się nasza gmina kończy albo zaczyna, no właśnie w drugą 

stronę. Także jestem sołtysem też Bielawy, a mój okręg wyborczy to jest Bielawa, Grodno, 

Józefowo i Krzywa Wieś. Dziękuję bardzo. 

Bartłomiej Batko – powiedział, Bartłomiej Batko. Moim okręgiem wyborczym są  

2 sołectwa sołectwo Dzierzążenko i sołectwo Nowiny. Do tego dochodzą jeszcze takie 

miejscowości wchodzące w skład Dzierzążenka Łopienko i Wielatowo. Sołectwo 

Dzierzążenko nie ma żadnej tablicy. Jedyne z elementów historycznych to wiatrak typu 

holenderskiego, który będzie remontowany, także go widać z daleka, bo Dzierzążenko to są 
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niestety duże, otwarte przestrzenie i widać ten wiatrak z daleka, tylko z ciekawości powiem 

jeszcze tutaj do Pana Dyrektora pola za Rolniczakiem, gdzie sam miałem praktyki jeszcze na 

tych polach, to tych pól powiedzmy tam już nie ma, ale to ciekawostka. Właśnie sołectwo 

będzie na tym terenie miało swoją salę, będzie budowana nowa sala na tym terenie,  

za Rolniczaka na pole. My to tak, jakby uważam, że dobre miejsce do tego. Dziękuję. 

Tomasz Kędzia – powiedział, Tomasz Kędzia mój okręg wyborczy to Górzna i Pieczyn. 

Jacek Januszewski – powiedział, Jacek Januszewski. Mieszkam we Franciszkowie, 

reprezentuję wioski Kamień, Franciszkowo, Stare Dzierzążno i Nowy Dwór. I też jestem 

byłym uczniem Waszego Profesora. 

Sławomir Czyżyk – powiedział, Wiceprzewodniczący. 

Tadeusz Brzeziński – powiedział, witam Was, nazywam się Tadeusz Brzeziński, moim 

okręgiem wyborczym jest Radawnica i Grudna. Dziękuję. 

Sławomir Czyżyk – powiedział, Wiceprzewodniczący Adam Tomaszewski. 

Adam Tomaszewski – powiedział, witam Was okręg Międzybłocie, Płosków, Adam 

Tomaszewski sołtys Międzybłocie i radny. No i tutaj też mieszkankę moją widzę  

od Agnieszki Betańskiej, także miło mi jest ciągle widoczna i ciągle widzę, że nagrody zbiera 

i bardzo fajna dziewczyna, miło mi. 

Sławomir Czyżyk – powiedział, no i teraz pozostałem ja. Sławomir Czyżyk. Pełnię funkcję 

przewodniczącego rady. No nikt mnie nie zna. Też pełnię funkcję sołtysa w miejscowości 

Skic, reprezentuje mieszkańców okręgu Skic, sołectwa Skic, w którego skład wchodzi 

również miejscowości Sławianówko, jak i miejscowość Rudna. Dobrze, tak. Teraz dalej 

skończę historię. Jak się wybiera przewodniczącego. Poznaliście swoich radnych i w ten 

sposób jest 15 radnych. Po wyborach jest jak wcześniej wspomniałem, Komisarz Wyborczy 

podzielił naszą gminę na 15 okręgów jednomandatowych. Oczywiście kandydatów w tych 

okręgach może być wielu, ale z każdego wybierany jest jeden i z tego się z tych radnych 

składa się rada. Komisarz Wyborczy również zwołuje pierwszą sesję  

w 7 dni po wyborach, po skończeniu kadencji starej rady. Na tej sesji szczegółowy plan,  

a plan to w ogóle zawiera tylko wybór przewodniczącego i wiceprzewodniczących, pierwsza 

sesja. Potem na sesji prowadzi sesję najstarszy wiekiem, nowo wybrany radny senior, do 

momentu wyboru przewodniczącego rady. Przewodniczącego na tejże sesji najpierw radni 

odbierają ślubowanie i zaświadczenie o tym, że zostali prawidłowo wybrani  
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w swoich okręgach. No i potem zgłaszani są kandydaci na przewodniczącego, może też być 

ich wielu, nie musi być konieczne jeden i spośród tych kandydatów rada spośród siebie 

wybiera w głosowaniu tajnym przewodniczącego rady. Po wyborze i ukonstytuowaniu się 

przewodniczący przejmuje dalszą część obrad, wybierani są wiceprzewodniczący no i potem 

dalej już historia kołem się toczy. Zdarzenia- nie wiem, no to już na następnych sesjach 

tworzone są komisje, wybierani są przewodniczący komisji, to już to już chodzi, tylko tutaj 

pytanie było, jak się wybiera przewodniczącego, tak czy nie wiem, czy satysfakcjonuje ta 

odpowiedź? Czy nie satysfakcjonuje, czy jeszcze coś dopowiedzieć? Mogę. Dopowiedzieć. 

Proszę.  

Bolesław Piotrow – powiedział, podziękuję serdecznie w imieniu własnym i młodzieży klasy 

ósmej ze Świętej, Panu Przewodniczącemu i Panu Wójtowi za najwspanialszą lekcję, jaką 

można tutaj było przeprowadzić. Pamiętam takie czasy i tu radny Adam czy Bartek, czy 

Jacek, radny przepraszam, powiem tylko po imieniu, bo z klasą kiedyś z Jackiem i jego klasą 

byliśmy tutaj i życzyliśmy sobie, żeby ktoś z Was kiedyś w przyszłości zasiadał i ku mojemu 

miłemu zaskoczeniu, jest radnym i jest w komisji pracuje Jacek Januszewski. Także tu,  

no taka, wiele lat pracy to robi swoje. Podjąłem się takiej pracy i trafiłem na bardzo fajną 

młodzież. Mam nadzieję, że za lat kilkanaście, któryś z nich będzie pracował również 

społecznie, na rzecz swojej miejscowości i dla Gminy Złotów. Dziękuję. 

Sławomir Czyżyk – powiedział, my też bardzo na to liczymy i cieszymy się, że zechcieliście 

tutaj zagościć akurat w takiej formie, w formie lekcji tutaj na naszą sesję. Trochę łyknąć tej 

samorządności. Myślę, że tak jak Wójt wspomniał, zbyt długa ta sesja dzisiaj obszerna nie 

była, ale bywają bardzo obszerne te sesje i różnymi sprawami się zajmujemy, także mamy 

nadzieję, że no jakieś wnioski z tej dzisiaj tego dzisiejszego spotkania wyciągniecie, myślę,  

że to nie było pierwsze i ostatnie spotkanie, bardzo z tego spotkania cieszymy i no niestety, 

no z biegiem lat wiem, wszyscy się starzejemy, miejmy nadzieję, że może nie wszyscy, ale 

któryś z Was łyknie tego bakcyla działalności, tej społecznej i zasiądzie w tej radzie tak jak 

tutaj Pan Bolesław powiedział i będzie mógł decydować o przyszłości mieszkańców,  

o przyszłości gminy, nas starych dziadków, co z nami zrobić? Gdzie tam? Czy umieści nas 

gdzieś tu jakiś dom seniora stworzyć. Jak macie jeszcze jakieś pytania proszę? Pytajcie, no 
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czas mamy nieograniczony, proszę bardzo. 

Natalia Betańska – zapytała, jakie wymagania musi spełniać kandydat na Wójta? 

Sławomir Czyżyk – powiedział, wiemy, do kogo to pytanie. 

Piotr Lach – powiedział, nie wiem, czy mi wypada przytoczyć żart, który słyszałem ostatnio, 

gdzie profesor zwraca się do studentów. Uczcie się, bo Sejm was wszystkich nie pomieści. 

Natomiast też na spotkaniach z uczniami no nieraz mówiłem, że warto się uczyć, warto 

zdobywać doświadczenie. No a jeżeli już niczego w życiu nie zdobędziecie, to możecie 

kandydować na Wójta, bo tak na dobrą sprawę wystarczy mieć 25 lat, nie być karanym i to 

wszystko. No oczywiście, pozostaje jeszcze przekonać dużą grupę mieszkańców do swojej 

kandydatury, jakie kryteria biorą mieszkańcy pod uwagę to już są różne. Jedni patrzą na 

urodę, drudzy na głos, trzeci na kompetencje. Także tutaj akurat różnymi kryteriami się 

mieszkańcy posługują, natomiast poważnie mówiąc, to trzeba skończyć 25 lat nie musi 

kandydat zamieszkiwać na terenie gminy. No i ten element, który gdzieś tam, w mediach, jest 

ostatnio głośny, nie może być karany, musi mieć pełnię praw obywatelskich i też nie może 

być oczywiście osobą ubezwłasnowolnioną. Tworzy procedury, to samo, już tutaj bardzo 

skomplikowane wyboru, bo to trzeba jakby kandydata na Wójta proponuje grupa radnych, 

komitet wyborczych, który wystawi kandydatów na radnych co najmniej w połowie okręgów 

wyborczych. Dopiero taki komitet, który jest zarejestrowany i ma taką liczbę radnych, może 

wystawić kandydata na wójta, burmistrza, prezydenta miasta i wtedy taka osoba może zostać 

przez mieszkańców wybrana. Oczywiście, spośród dużej liczby kandydatów, jeżeli kandydat 

jest tylko 1, to wtedy będzie forma takiego referendum, jestem za, czy jestem przeciw, a jeżeli 

w tej formule nie uzyska kandydat połowy głosów to o tym, kto będzie Wójtem, czy tam dana 

osoba jedyna, właściwie w tym momencie będzie Wójtem, to decyduje rada. Także te 

procedury tak wyglądają. Natomiast mówię 25 lat nie trzeba mieć żadnego wykształcenia itd. 

No trzeba w jakiś sposób przekonać mieszkańców, żeby głosował na nas. Także, no trzeba, 

trzeba wybrać, ale jednak zachęcam do tego, zachęcam do tego, żeby jakieś kompetencje 

zdobywać, bo tak jak mówimy, Gmina nas wszystkich nie pomieści. Także popatrzmy w tą 

stronę, stanowisko wójta jest jedno więc warto się uczyć, warto szukać jakichś celów w życiu, 

natomiast zachęcamy do aktywności w tej działalności społecznej,  

bo od strażaków, drużyn młodzieżowych, od klubów sportowych poprzez różne aktywności  

w poszczególnych sołectwach, no jest możliwość aktywizacji, jakichś pomysłów, ciekawych. 

Jest możliwość pozyskiwania środków finansowych również na tego typu działania, więc 

zachęcamy do szukania kontaktu ze stowarzyszeniami, które funkcjonują na terenie Waszych 
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miejscowości. Tam można również realizować ciekawe pomysły. Dziękuję. 

Sławomir Czyżyk – powiedział, bardzo proszę. Bardzo jeszcze kolejne. Daj tutaj testuj, nie 

przejmuj się niczym. 

Natalia Betańska – powiedziała, ostatnie na dziś. Czy kształt Gminy lub wielkość Gminy 

utrudnia pracę, czy ułatwia? 

Sławomir Czyżyk – odpowiedział, tu by można było długo. Pan Wójt, też mogę powiedzieć, 

tu można by było długo, dyskutować, jest nasza gmina jest typowo rolniczą, bardzo rozległą 

Gminą, zadań wiele, chociażby nawet patrząc, no mamy co mamy, prawda? 10 tych około 

10 000 mieszkańców, a ile mamy kilometrów kwadratowych nie jestem  

w stanie powiedzieć no 28 miejscowości, wokoło całego Złotowa. Problemów wiele.  

Nie chciałbym tutaj o tych problemach mówić, bo tu już koledzy i Pan Wójt wcześniej 

powiedział, bo od karmy dla psów się zajmujemy, po wielkie inwestycje. No i tak zależy, kto 

jak na to patrzy. Dobrze, że mamy praktycznie radnych z każdego okręgu, gdzie no z terenu 

całej gminy, gdzie na bieżąco przez aktywność radnych, tutaj Pan Wójt też otrzymujemy 

wszyscy, gdzie są jakie potrzeby, jakie zaniedbania, czego ludzie oczekują? Bo no trudno to 

określić, czy utrudnia, czy nie utrudnia. No każdy z nas się podjął po to, ażeby działać na 

rzecz tej społeczności. Nie patrząc na to, czy ta działalność jest trudna, czy nie trudna. 

Dostaliśmy mandat zaufania jako radni od mieszkańców i mieszkańcy od nas oczekują po 

prostu i wymagają. Proszę, Panie Wójcie. 

Piotr Lach – powiedział, ja tylko dodam, że zastaliśmy pewną formułę samorządową. 

Dodam, że Gmina Złotów jako no stosunkowo nieduża liczba gmin na terenie Polski, bo jest 

chyba około 150 takich gmin. Ma specyficzny układ samorządowy, jest miasto Złotów, które 

jest odrębną jednostką samorządu terytorialnego i jest Gmina Złotów, czyli otaczająca tak 

zwana obwarzankowa gmina, otaczająca miasto i obsługująca wyłącznie wsie. Można 

dyskutować, oczywiście nad funkcjonowaniem takiego systemu. Ktoś to kiedyś wymyślił 

 i najistotniejsze właśnie w funkcjonowaniu samorządu moim zdaniem jest pewien koloryt  

i działanie. Miasto Złotów jest skupione na niewielkim obszarze 18.000 mieszkańców. 

Podatki płaci i realizują swoje zadania na ograniczonym obszarze. To też niesie za sobą 

pewne ograniczenia. Natomiast my mamy mieszkańców niemal 10 000 i operujemy na 

ogromnym obszarze. Dodatkowo specyfika właśnie tego, że jesteśmy przy mieście Złotów 

powoduje tak jak wspominałem, że bardzo duża liczba osób podejmuje decyzję  

o wybudowaniu domu lub przeniesieniu się na obszary blisko miasta, ponieważ jednak to 
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miasto daje pewien komfort funkcjonowania, ale niektórzy wolą mieszkać na terenie Gminy. 

W związku z tym, no musimy realizować bardzo dużo zadań, nowo pojawiających się. Jest 

wiele samorządów, gdzie ten rozwój nie jest taki oczywisty, bo mamy problemy 

demograficzne, które obserwujemy, że w wielu miejscowościach zmniejsza się liczba 

mieszkańców, my mamy dodatni bilans migracyjny i liczba mieszkańców gminy się 

zwiększa. Ale głównie właśnie za pośrednictwem tych sołectw, o których mówiłem, w wielu 

innych miejscowościach, to niestety mieszkańców ubywa, ludzie nie podejmują decyzji  

o inwestowaniu. I są samorządy w Polsce, w których jakby widać światło w tunelu, że jeszcze 

to jeszcze, to jeszcze to i będziemy mieli z grubsza z głowy. No u nas to światło już było, już 

widzieliśmy, ale znowu się zmniejszyło, ale to dobrze, że tak jest, że się to rozwija,  

że przybywają do nas nowi mieszkańcy i musimy sprostać tym wymaganiom, które są. Gmina 

rozciągnięta, część Południowa i Północna. Ciągle, jak jestem na południu gminy, to słyszę, 

że u nas się nic nie dzieje. Wszystko robicie na północy i odwrotnie, jak jestem gdzieś  

w Krzywej Wsi, to mówię a wy tam ciągle inwestujecie u przewodniczącego Czyżyka, a u nas 

się nie dzieje? U nas się nie dzieje nic. Tak to wygląda. Natomiast staramy się, staramy się te 

inwestycje rozkładać równomiernie. Staramy się rozkładać równomiernie 20 000 000 zł na 

inwestycje można by wydać na 2 inwestycje i zamknąć ten katalog. My zadań inwestycyjnych 

mamy ponad 100, ponieważ staramy się, pozyskać, tak jak mówiłem, pieniądze z różnych 

źródeł, realizować różne zadania, ale też staramy się być aktywnym inwestycyjnie w różnych 

obszarach. Mieszkańcy by chcieli, żeby tylko było i co roku duża inwestycja. No tak się nie 

da. Natomiast największy dla nas problemem w chwili obecnej tak, dosłownie, patrząc na 

pogodę. To jest stan dróg gruntowych zarówno na nowych osiedlach i jak również na 

wybudowaniach. Nie nadążamy z utrzymaniem tej infrastruktury z uwagi na rosnące 

obciążenie transportowe. Do naszych mieszkańców przyjeżdżają śmieciarki, przejeżdżają 

samochody z mleczarni, przyjeżdżają samochody z zaopatrzeniem, mamy potężne maszyny 

rolnicze. Wiele rodzin ma po kilka samochodów i wszyscy chcą się przemieszczać kilka, 

kilka razy dziennie i stan dróg po prostu tego nie wytrzymuje. Pogoda nam nie pomaga, więc 

jest to jeden z największych problemów, które no musimy rozwiązywać, którym się borykają 

mieszkańcy. Właśnie rozproszonej zabudowy, rozproszonych lokalizacji na terenie gminy. 

Także pod tym względem jest to, jest to utrudnienie. Natomiast sam krajobraz i piękno naszej 

Gminy oczywiście jest jej atutem i należy czerpać z tego też, jakby dużo przyjemności no  
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i satysfakcji z pracy, dla takiego samorządu, w którym akurat przyszło nam pracować. 

Sławomir Czyżyk – powiedział, są jeszcze jakieś pytania, proszę? 

Natalia Betańska – powiedział, na razie dziękujemy bardzo, że mogliśmy w tym 

uczestniczyć. Miło nam było. 

Sławomir Czyżyk – powiedział, ja powiem tylko jeszcze tak – nam również bardzo miło  

i myślę, że nie pierwszy, nie ostatni raz to powiedziałem. Zachęcam Was naprawdę, aby 

wstęp jest wolny na każdą sesję. Możecie tutaj przychodzić, możecie zabierać młodszych 

kolegów tutaj. Bardzo się z tego powodu cieszymy, ale również wychodzicie. Każdy mieszka 

w jakimś tam środowisku, w jakichś miejscowości. Zachęcam również, żebyście brali od 

samych podstaw takiego życia społecznego, żebyście uczestniczyli np. w zebraniach 

wiejskich. Mimo to, że nie jesteście pełnoletni, nie możecie głosować, ale macie prawo brać 

udział. Dzielić się swoimi pomysłami na takim zebraniu, może akurat i od samych podstaw. 

Proszę, kolega radny Andrzej Białczyk. 

Andrzej Białczyk – powiedział, ja tak w formie żartu, chciałbym tutaj dopowiedzieć na 

koniec, że mam kandydata na sołtysa, ale nie mogę powiedzieć, z tych młodych ludzi, nie 

mogę ujawnić nazwiska, bo jest RODO. Dziękuję. 

Sławomir Czyżyk – powiedział, no i bardzo dobrze. No i właśnie o to w tym wszystkim 

chodzi, żeby od małych lat, od podstaw zaszczepiać.  

Bartłomiej Batko – powiedział, a ja z kolei powiem, że wydaje mi się, że Natalia nie bez 

powodu spytała się, jak się stać Przewodniczącym Rady. 

Sławomir Czyżyk – powiedział jeszcze za tą kadencję nie możesz wystartować, bo jesteś 

niepełnoletnia, ale jak już będziesz kończyć te 18 lat, masz pełne prawo wyborcze. Możesz 

startować i życzę ci naprawdę z całego serca powodzenia w tych wyborach, abyś mogła 

zasiąść tutaj, w tej radzie, nawet na tym tutaj stanowisku przewodniczącego rady. Będę 

zadowolony, że, że jak odejdę na emeryturę, że kiedyś tutaj była taka na sesji młoda 

dziewucha z Panem Bolkiem Piotrowem i z Ewunią Cieślik, którą znam. 

Więcej dyskusji nie było 
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Ad. 21 

 

W związku z wyczerpaniem porządku obrad, Przewodniczący Rady Sławomir Czyżyk 

podziękował wszystkim za udział w posiedzeniu i zamknął LXVI sesję Rady Gminy Złotów. 

 

Obrady zakończono o godz. 1041 

 

  

          Protokołowała                                                                           Przewodniczący Rady 

                                                                              

       Magdalena Borsich                                                                         Sławomir Czyżyk 

 


